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В І Д  У П О Р Я Д Н И К І В
     Журнал�стика - це одна з найдревн�ших профес�й, документац�й та одна з
руш�йних наук, яка з�ставляла поряд з собою розвиток прогресивних знань про
под�ї, як� неможливо побачити, але можливо почути.
     Це також зрушило, як � �нш� бажання людства, до самовдосконалення �
прогресу.
Колись, напевно, перш� журнал�сти були ораторами Древнього Риму, як�
використовували своє слово «в пов�тря». Але поряд �з цим йшли записи
�сторичних под�й, записаних � задекларованих сл�в оч�льник�в �мпер�й, м�ст-
держав � корол�вств. Кожна цив�л�зована країна має можлив�сть почути голос
народу, спостер�гати за под�ями в реальному час� або д�знаватися про них
пост-фактум. Задача журнал�ста - це абсолютно н�як не бути голосом народу, це
абсолютно бути в�рним словом, яке при бажанн� можна довести нав�ть
шрифтом Брайля.
Останнє доводить те, що слово можна не т�льки почути, його можна також у
буквальному розум�нн� й в�дчути.
      Журнал�стика про журнал�стику - це деколи тавтолог�я про тавтолог�ю,
проте левова доля вкладу журнал�ст�в - це правдива, �нколи невчасна, але дуже
точна �нформац�я, яка перетворює ментальн�сть особистостей, допомагає
боротися з неправдивими фактами та зводить на нед вс� старання брехн�. Тому
журнал�стика про журнал�ст�в - це є правда про правду.
   Журнал�сти Прикарпатського нац�онального ун�верситету �мен� Василя
Стефаника при вступ� ще не розум�ли, як � вс� �нш�, що вони вступають на
кафедру незалежност�. Св�т - це асиметр�я, а ми в ньому перфекц�он�сти.
Це сп�льна д�яльн�сть майбутн�х � незалежних людей, як� не знаючи, обрали
кафедру правди та вдало досл�дили д�яльн�сть своїх попередник�в, котр� змогли
под�литися словом � досв�дом для своїх наступник�в. Про це св�дчать наступн�
стор�нки ще вами незв�даної книги. Так трапилося, що пер�од написання
даного видання сп�впав з пробудженням ментально-соц�альної активност� й
емоц�йност�. Люди з�ткнулися з в�дчуттями, як� до цього не переживали ран�ше.
У наш скрутний та видатний час ми навчилися тримати один одного за руки та
йти на зустр�ч туди, де ще не ступала нога в�льного досл�дника правди.
Напевне, це �сторичне видання. Також велика ймов�рн�сть того, що рос�я
палитиме його, як комун�сти Б�бл�ю. Але це в�др�зняє нас серед �нших
незалежних � правдивих народ�в. Це дає нам можлив�сть в�дчути смак
журнал�стики та незалежност�. Смак свободи…
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ПОМІЖ ТЕКСТОМ

«Люди думають, що я чарівник,
який може вирішити будь-яке

наболіле питання» :
                 ЛЮБОМИР БЕЛЕЙ



профес�я все б�льше мене затягує. Пот�м було
телебачення, яке залишається в пр�оритет� � до
цього часу. В останн� м�сяц� ще пробую себе у
сучасному напрямку як електронн� засоби
масової �нформац�ї, електронн� газети, але поки
це в процес�. Тому, казати, що б�льше переважило
рад�йна робота, телев�з�йна чи газетна поки
неможливо.

           

            Музична сторона це була Ваша дитяча
мр�я та чи думали Ви на той час про
журнал�стику? 

          Я тод� не думав про журнал�стику, адже у 90-

т� роки було важко щось планувати � маючи своїх
друз�в музикант�в, довелося спробувати себе у
рол� сол�ста в гурт� «Мер-нот». До реч�, це
колектив, який на той час створив перший
україномовний кл�п � в�н транслювався на
нац�ональному канал� «Інтер» та в програм�
«Мелорама», ведучим якої тод� був в�домий вс�м,

Влад Ряшин. 

          Що означає назва гурту «Мер-нот»? 

          Коли почалися т�льки нов� введення, то
мерами називали самих посадовц�в. Ноти – це
основа музичної грамоти, а мер – це людина, яка
управляє
.

    Наск�льки я зрозум�ла, музика п�дштовхнула
Вас на другу сферу д�яльност�? 

      Все перет�кало з одного в �нше. Написання
перших твор�в, п�сень � в�рш�в, якими я теж
захоплювався, було вже десь встановлено, що
воно у мене є. Говорити про те, що я чогось
досягнув, напевне, не буду. Нав�ть тод�, якщо Ви
прийдете брати в мене �нтерв’ю за десять рок�в,

то досягнути якоїсь вершини у наш�й профес�ї або
певного визнання неможливо. Той, хто каже, що у 

  

ЛЮБОМИР БЕЛЕЙ

КОРЕСПОНДЕНТ  СПЕЦ І АЛЬНИЙ
ОБЛАСНОГО  Т ЕЛЕБАЧЕННЯ

« Г АЛИЧИНА »  
           Спершу хот�ла б д�знатися про Ваш
темперамент, який Ви по життю? 

                      Насправд�, я не так темпераментний,

як в певн�й м�р� ц�леспрямований. Хоча, не
завжди вдається досягати вс�х ц�лей, але це є
життя � про це можна говорити досить багато. 

                    

            З Ваших б�ограф�чних даних в�домо, що
Ви не в�дразу почали займатися
журнал�стикою та зак�нчили спец�альн�сть
«Народна художня творч�сть». Тож розкаж�ть
про св�й початковий шлях, яким в�н був? 

         Якщо говорити про мене, то я творча
особист�сть насамперед. Тому що моя перша
спец�альн�сть саме творчого спрямування. Я
диригент хору, здобув вищу музичну осв�ту. Все
почалося з того, що в процес� навчання я
ц�кавився багатьма речами, як� спонукали мене
формувати свої думки в певн� нотатки � з того все
зав’язалося. Добрим трампл�ном стала
рад�останц�я «Бойчук-Студ�я» 101,3 ФМ, яка була
на той час. Там працював з поважним Ігорем
Бойчуком, де почалися перш� мої авторськ�
програми. П�сля цього я зрозум�в, що ця 
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Т�, хто хочуть працювати та мають можлив�сть
вдосконалюватися. Я надзвичайно радий, що
доля лог�чно привела мене у цей колектив. Ми
виходимо � на супутник, також у кабельних
мережах, робимо як�сний продукт техн�чно,

профес�йно. У нас багато молодих людей,

особливо поповнення з ПНУ �м. Василя
Стефаника, як� п�дсилюють команду. Дуже
приємно, що так� молод� люди приходять та
ц�кавляться �стор�єю своїх колег, тому що ми
можемо багато знати � вм�ти, попри це багато
читаємо, але знайти зам�ну життєвому досв�ду не
зможемо.

  Наск�льки важливо вм�ти правильно
комун�кувати з людьми, адже є багато
особистостей, як� можуть вивести з себе? Як
при цьому бути стресост�йким � не показувати
свої справжн� емоц�ї?
       Насправд�, ви не пов�рите, але я досить таки
полохливий глибоко в душ�. У моєму житт� був
такий пер�од, коли я проводив вс� оф�ц�йн� та
неоф�ц�йн� концерти в Івано-Франк�вську. Для
прикладу, коли ти стоїш за кул�сами, то холод в
грудях наск�льки сильно присутн�й при цьому
�нколи здається, що тебе зараз роз�рве. Багато хто
би сказав, що це не правда, але так все є, просто я
вм�ю вдало тримати себе в руках. Якщо ж
потр�бно брати �нтерв’ю у когось, то практично
так само, але тут б�льше залучена моя
впевнен�сть. Треба використати свої людськ�
якост�, п�сля чого з тобою п�де на контакт будь-

хто. Наприклад, р�к тому мен� вдалося взяти
�нтерв’ю у Миколи Вересня. Ми сп�лкувалися в
прямому еф�р� сорок хвилин � В�н надзвичайно не
проста людина, складна характером, але та
людян�сть дозволила зробити з ним хороше
�нтерв’ю. От ви запитуєте чи потр�бно реагувати
на негативних людей? Звичайно, обов’язково. Ми
повинн� ч�тко розум�ти, що ми хочемо взнати з 

 журнал�стиц� досягнув всього, то думаю в�н
лукавить, тому що це профес�я, яка дає тоб� змогу
розвиватися впродовж усього життя. 

                Коли в�дбувся перший дебют на рад�о,

як� у Вас були в�дчуття, можливо, Вам не
сподобалося?

            Я Вам скажу чесно. Все, що я роблю у
своєму життя мен� дуже подобається! Можуть
бути процеси, котр� в�дбуваються паралельно та
буває, що не подобається. Я маю на уваз�
орган�зац�я роботи. Воно завжди було � є, бо
людина, яка знає, як правильно це робити,

завжди буде мати претенз�ї до того, на кого це
все покласти. Я думаю, що це законом�рно � воно
стосується будь-якої профес�ї. Якщо говорити про
«Бойчук-Студ�ю», то дуже подобалося. Особливо
ностальг�я охоплює тод�, коли їдеш в авто,

слухаєш рад�останц�ї � розум�єш, що там м�г би
звучати � м�й голос. Тому це досить приємн�
спогади насамперед.

   Ви освоїли досить таки сучасну
спец�альн�сть звукорежисера, а чому не сталої
журнал�стики в�дразу?

             Ну на той час потреба у так�й журнал�стиц�
не була, тому що Ігор Васильович Бойчук був
журнал�стом на своєму ж рад�о. В�дпов�дно тод�, у
90-т� роки, потр�бно було виконувати роботу � на
той час �снувала потреба б�льше у
звукорежисерах, тому я це робив � роблю до
сьогодн�. Тут також важливу роль в�д�грала моя
музична осв�та, адже для того, щоб бути
звукорежисером потр�бно мати музичний слух.

           Наступна робота була на ТРК 3-студ�я, як
Ви там себе реал�зовували?

      Скажу одну важливу р�ч. Обласне телебачення
«Галичина» на сьогодн�шн�й день є одним �з тих
телеканал�в, який об’єднує людей профес�й. 
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нове, то в такий момент настає тривога,

хвилювання. Але життєвий досв�д завжди
приходить на допомогу у такому розвитку под�й.

Чим б�льше я живу, тим б�льше розум�ю наск�льки
пов'язаний �з ц�єю роботою � як сильно її люблю,

але як сильно вона любить мене – нев�домо, тому
що журнал�стика в�дпов�сти мен� людським
голосом на це питання не зможе.

   Як правильно працювати у команд�, бо
журнал�сти - це творч� люди � у кожного своя
думка, амб�ц�ї, суперечки, де криється золота
середина? Адже говорять, що хороша команда
– це запорука усп�ху. 

  Хороша команда! Якраз не колектив, а команда!

Тому що за старих час�в був колектив. Тепер
команда –це справд� запорука усп�ху, як ви
сказали. В команд� потр�бно бути єдиним ц�лим. У
першу чергу, не потр�бно перекладати свої
обов’язки на когось �ншого. Якщо трапляються
критичн� ситуац�ї, то завжди потр�бно с�сти �
нав�ть, посперечавшись, можна д�йти до
правильного р�шення. Ну � зрештою не менш
важливо прислухатися один до одного. Йдучи на
роботу потр�бно брати з собою т�льки позитивний
настр�й, бо для того � є команда, щоб називатися
другою с�м’єю � родиною. Коли ми в с�м’ї маємо
свої певн� ц�нност�, дотримуємося їх � поважаємо,

так � на робот� по в�дношенню до своїх колег.

Насамперед це стосується тих людей, в�д яких
залежить добробут прац�вник�в, розвиток та �нше.

Люди, котр� займають кер�вн� посади. Думаю,

якщо сформувати г�дну команду, то усп�х не за
горами. Це – справа часу!

     Чи є у Вас кумир, можливо, якийсь
сучасник?

             Для мене кумири – це розумн� молод� люди.

Може це виглядає см�шно, але я бачу в людин�,
котра починає перш� кроки у профес�ї ту, яка 

 

 цього �нтерв’ю, ми повинн� ч�тко знати, що
людина нам повинна сказати, бо є так� люди,

особливо пол�тики, як� вм�ють ман�пулювати
цими речами. Ти йому задав одне питання, а
в�дпов�дає В�н зовс�м �нше. Потр�бно завжди
тримати ситуац�ю п�д контролем у будь-яких
життєвих ситуац�ях, незважаючи н� на що!

    Якщо говорити про другу сторону медал�
журнал�стики – це небезпека. Чи траплялася
вона у Ваш�й сформован� кар’єр�, що саме
було?

    До цього часу. Ви не пов�рите, люди публ�чн�,
бо окр�м того, що я журнал�ст, а журнал�сти в
основному десь поза кадром, то ж мен�
доводиться працювати в кадр�. В�дтак можу себе
назвати людиною публ�чною � тут є плюси та
негативи. Плюси – це коли тебе зустр�чають,

рад�ють тоб�. З м�нус�в – це коли попадаються
люди, як� на р�вному м�сц� можуть проявляти до
тебе агрес�ю. Тобто 50% людей тебе сприймають
на ура, а �нш� 50% – абсолютно негативно. Як на
таке реагувати? Напевне, н�як, бо це вже не в�д
мене залежить, а в�д тих людей, як� проявляють
до тебе ц�кав�сть. Інколи, побачивши мене, люди
вимагають, щоб їм помогти. Наприклад, дайте
грошей. Тобто вони думають, що я чар�вник,

який може вир�шити будь-яке набол�ле питання.

Вони мають про нас одну таку думку, що ми
ол�гархи та н� з ким не хочемо д�литися. Якщо
говорити в�дверто, то наша профес�я дає нам
насолоди б�льш моральної, ан�ж ф�нансової.

       Чи було профес�йне вигорання?

         Профес�йного вигорання не спостер�галося.

Зм�нити профес�ю бажання не було, але у часи,

коли ти вбачаєш важк�сть � думаєш про те, що
твої напрацювання не можуть тоб� дати те, що
зараз потр�бно отримати, коли ти бачиш, що тоб�
потр�бно рухатися, розвиватися � шукати щось  
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може перейти � мене, � тих людей, як� десь уже
зупинилися у своєму розвитку. Зрештою,

в�дпов�м вам по ф�лософськи: «Не створюй соб�
кумира, � буде все добре»!

      Є люди, як� псують як�сну журнал�стику,

власне, фейками, джинсою, ман�пуляц�ями.

На Вашу думку, що потр�бно зробити, щоб
вивести цих шк�дник�в з мед�апростору?

         Інколи хочеться сказати неприємну р�ч, що
незалежної журнал�стики в нас не �снує!

Насправд�, починаємо це говорити � розум�ємо,

що б�льш�сть засоб�в масової �нформац�ї
належать тим чи �ншим ол�гархам чи пол�тичним
силам. В�дпов�дно, журнал�ст не може у цих
рамках якось себе реал�зувати на 100%. Як з цим
боротися? Дати г�дну зарплату журнал�сту!

Захистити журнал�ста на основ� тих закон�в, як� у
нас прийнят�, але не завжди працюють. Хочу
сказати, що нег�дних людей у наш�й профес�ї
немає, тому що вс� з нас мають особливу рису
характеру – це л�дерство. Ми є г�дн� в тому план�,
що обрали цей шлях. Незважаючи на те, чи хтось
пройде його в�д початку до к�нця, чи можливо,

його чекає якась �нша доля.

  

        Що б Ви побажали молодим журнал�стам,

тим же студентам, як� т�льки розвиваються у
мед�асередовищ�?
     Молодь наша – мегакрута! Ви маєте
можливост� однозначно б�льш�, н�ж ми мали у
св�й час. Ви надзвичайно розумн�, талановит�. Я
в�рю в Україну т�льки тому, що я в�рю у молодь.

Говорячи про молодих журнал�ст�в, то я п�дношу
вас ще вище, адже це є думаюч� люди, як�
повинн� формувати думки наступних покол�нь,

св�тогляд тих людей, котр� нас дивляться,

слухають та читають. Бажаю не зазнаватися, в
жодному раз�! Пам’ятайте про своїх старших
колег � в такому випадку, досягнете не т�льки 
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   свого особистого досв�ду, а творчого розвитку та
ще вищих вершин, як� на раз� не п�дкорен�
вашими попередниками.

ЮЛІЯ  ЩЕРБ ІЙ  

    ІНТЕРВ ’ЮЕРКА



ПОМІЖ ТЕКСТОМ

«Для мене завжди було
основним у своїй роботі

залишатися для журналістів
колегою» :

             ВОЛОДИМИР ДЖИГІТА 



Дещо згодом виникла �дея створити своє
видання. Пам’ятаю як тепер, 6 червня 2013 року, в
день журнал�ста ми запустили видання «Бл�ц-

�нфо». Тод� була �дея створити м�сцеве ток-шоу з
трансляц�єю в �нтернет. Для цього ми обладнали
студ�ю в центр� м�ста � сп�льно з колегами
пробували рухатись у цьому напрямку. Можна
сказати, саме тод� я почав бути дотичний б�льше
до журнал�стики � почав робити дописи �
зд�йснювати д�яльн�сть, як журнал�ст, а не лише
пол�толог. 

     Чи маєте улюблене м�сцеве видання, яке
читаєте та якому дов�ряєте? 

    З моєї сторони буде не зовс�м коректно
оц�нювати роботу �нтернет-видань чи будь-яких
ЗМІ. Думка своя, зв�сно, є, але вона буде
суб’єктивною. Працюючи довгий пер�од часу в
Івано-Франк�вськ�й обласн�й державн�й
адм�н�страц�ї, я оц�нював контент, що виробляли
м�сцев� ЗМІ п�д певним кутом � моє м�сце роботи
досить звужувало можливост� об’єктивно
оц�нювати роботу видань чи окремих журнал�ст�в.

Коли я перейшов з приватного сектору в
державний, зрозум�в, що не все так, як мен� там
виглядало. Зараз, коли я вийшов уже в
громадський сектор, я теж розум�ю свої помилки �
бачу, що працюючи в обласн�й адм�н�страц�ї не
завжди правильно розум�в � оц�нював т� реч�, як�
в�дбувалися навколо. 

   Понад с�м рок�в Ви займалися
�нформац�йною пол�тикою у Івано-

Франк�вськ�й облдержадм�н�страц�ї. По сут�, Ви
виступали посередником м�ж владою та ЗМІ.

Под�л�ться своїми «секретними» кроками до
усп�шної комун�кац�ї. 
         Насправд�, є дуже багато секрет�в чи
момент�в, як� допомагали сп�впрацювати � з
засобами масової �нформац�ї, � з вертикаллю вс�єї 

ВОЛОДИМИР ДЖИГІТА

Н А Ч А Л Ь Н И К  У П Р А В Л І Н Н Я
І Н Ф О Р М А Ц І Й Н О Ї  Д І Я Л Ь Н О С Т І  Т А
К О М У Н І К А Ц І Й  З  Г Р О М А Д С Ь К І С Т Ю

І В А Н О - Ф Р А Н К І В С Ь К О Ї  О Д А
 

          

   Чи пам’ятаєте свої перш� кроки в
журнал�стиц�? З чого почався Ваш шлях у ц�й
профес�ї? 

            Насправд�, м�й шлях в журнал�стиц� почався
не з журнал�стики. На той час я навчався в
�нститут� �стор�ї � пол�толог�ї Прикарпатського
нац�онального ун�верситету � був одним з тих, хто
почав давати свої коментар�, робити дописи у
соцмережах на пол�тичн� теми. Якщо зараз ми
можемо говорити про засилля пол�толог�в, їх є
дуже багато, але в той пер�од вони т�льки
з’являлися. Зокрема Івано-Франк�вськ досить
активно в цьому напрямку розвивався. Почалося
все з того, що я коментував под�ї, як� в�дбувалися,

як пол�тичний експерт. У той час активно
функц�онувало таке �нтернет-видання як
«Малакава», � вони пост�йно зверталися до мене
за коментарями щодо пол�тичної
ситуац�ї. Це були перш� кроки, як� звели мене з
журнал�стикою. Пот�м почалися дописи на
загальнонац�ональн� теми, в тому числ� ми з
колегами дописували на «Українську правду», яка
на той пер�од була найб�льшим, найкрут�шим �
найб�льш рейтинговим сайтом в Україн�. 

                

СИЛА І АВТОРИТЕТ
ПРОФЕСІЙНОГО

СЛОВАПОМІЖ ТЕКСТОМ



  хто впливає на прийняття р�шень, як� в п�дсумку
несуть у соб� якесь навантаження на людей. Можу
сказати, що в наш�й країн� попул�зм – це
найб�льша б�да, оск�льки в гонитв� за тим, щоб
подобатися людям, посадовц� часто забувають
про дуже потр�бн� реч�. Роблять, так би мовити,

фасадн�, як� зараз виглядають гарно, але по своїй
сут� ведуть до руйнац�ї. Десь для цього ми
створили таку �н�ц�ативу, щоб роз�братися,

проанал�зувати � донести до людей бачення �
ситуац�ю про те, що в�дбувається насправд� � чи в
правильному напрямку рухається м�сто. 

   Протягом останн�х рок�в Ви перебуваєте у
пост�йному �нформац�йному потоц�. Як не
вигор�ти в такому режим� нон-стоп? 

    Це дуже об’ємна робота, яка займає багато часу
та потребує пост�йного сп�лкування з людьми.

Якщо говорити про м�й досв�д роботи в
облдержадм�н�страц�ї, �нод� поступали завдання,

як�, на перший погляд, вир�шити неможливо. Мен�
спочатку було дуже складно, в першу чергу
емоц�йно � психолог�чно, коли ти маєш завдання �
нав�ть не уявляєш, що з ним робити. Але завжди
впродовж цього часу я брався за найменше,

зач�пався � так рухався. За вс� 7 рок�в у мене не
було жодного разу, коли не вдалося отримати
бажаного результату. Тод� я зрозум�в на
практичному р�вн�, що той, хто хоче – шукає
можливост�, а хто н� – причини. Насправд� питань,

як� неможливо вир�шити, не �снує. Їх можна
вир�шити не в повному обсяз�, можуть зм�нитися
як�сь об’єктивн� обставини, але якщо ти берешся �
працюєш, реального результату ти досягаєш
завжди. Для мене найкрут�ше те, коли перед
тобою стоїть якась велика проблема. Та коли ти її
вир�шуєш � розум�єш, який вона мала насл�док для
якоїсь ситуац�ї чи людей, це приносить
неймов�рне задоволення � розум�ння, що ти
працюєш недаремно. 

 «державної машини». Найперше – це порядн�сть.

Це та характеристика, яка дозволяє тоб� дивитися
вс�м щиро в оч�, а людям навколо розум�ти твої
нам�ри. Це найкраще � найсильн�ше, що можна
зробити. Журнал�ст має розум�ти, що ти з ним
чесний, коректний, порядний, � ти його не
використовуєш у своїх ц�лях. Для мене завжди
було основним у своїй робот� залишатися для
журнал�ст�в колегою. Ну � другий момент – за цей
час мен� вдалося не перетворитися з
представника мед�йної сфери в чиновника.

Часто, на жаль, люди, як� перебувають на
високих посадах дивляться винятково з� свого
�нтересу. Я завжди намагався входити в ситуац�ю
журнал�ст�в, розум�ти їхн� потреби � допомагати
вир�шувати т� питання, як� виникають. 

      Як це, одного дня стати публ�чною
людиною?

        Ну публ�чною людиною насправд� я не дуже �
ставав. Але буває �нколи н�яково себе почуваю,

коли зустр�чає на вулиц� мене людина, в�тається,

я звичайно в�дпов�даю, але не можу пригадати
хто це. В м�ру моєї профес�ї були сотн� поїздок в
райони, були тисяч� � десятки тисяч людей, з
якими я сп�лкувався, а м�й моб�льний нал�чував в
район� 6000 контакт�в. З �ншої сторони, дуже
приємно коли люди в�таються. Тод� ти розум�єш,

що значить щось варт�сне робив у житт�.
Насправд� дос� є дуже багато зустр�чей, багато
ц�кавих розмов, дос� телефонують � ц�кавляться,

включаючи посадовц�в � представник�в засоб�в
масової �нформац�ї. 

          Чим займаєтеся зараз? 

        Ми �н�ц�ювали досить ц�кавий проект, на мою
думку. В�н буде пов’язаний здеб�льшого з�
журнал�стськими розсл�дуваннями та анал�зом
ситуац�ї, яка в�дбувається в Івано-Франк�вську.

Пробуємо анал�зувати видатки, також  
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Івано-Франк�вську розсл�дувальна журнал�стика
майже в�дсутня. Тобто є буквально к�лька людей,

як� намагаються займатися цим, говорити �
опрацьовувати. Це дуже важка � рутинна робота,

яка потребує � часу, � значного розумового
ресурсу, а кошт�в за це н�хто не платить. Те, що
досягнути високих рейтинг�в у короткий час саме
у цьому напрямку практично неможливо, � робить
цей весь процес невиг�дним. На жаль, життя
показує трохи протилежну картину – чим б�льше
ти написав негативних чи провокативних новин,

тим б�льше тебе читають. Мабуть тому, значною
м�рою вони в�дсутн�. 

   На Вашу думку, якими першочерговими
якостями має волод�ти людина, щоб стати
журнал�стом? 

     Як � в кожн�й сфер�, потр�бно мати розум�ння
того, чим ти займаєшся. Знову ж таки, не потр�бно
дивитися на картинку в телев�зор� � думати як усе
гарно. Це ж т�льки результат, а насправд� те, що
ми бачимо на екранах, виливається в неймов�рно
велику к�льк�сть рутинної роботи. Робота
журнал�ста – це не т�льки ходити на ток-шоу,

бриф�нги, прес-конференц�ї � ставити питання.

Вона набагато глибинн�ша, складн�ша �, на жаль,

як я уже казав, низькооплачувана. Тому, якщо
бути готовим наполегливо працювати, пост�йно
саморозвиватись � не оч�кувати результату вже
сьогодн�, то у п�дсумку можна стати усп�шним,

в�домим � популярним журнал�стом. 

    Що можете побажати журнал�стам, як�
т�льки розпочинають свою профес�йну
д�яльн�сть? 

       Не ловити з�ркову хворобу. Мед�йна з�ркова
хвороба ламає усю суть журнал�стики. Часто
початк�вц� думають не про �дею, а починають
вважати себе профес�оналами високого р�вня, як�
досягли усп�ху � мають ус� знання. 

 Чи вважаєте профес�ю журнал�ста
перспективною? 

     Коли ти сидиш вдома, дивишся в екран �
бачиш по телев�зору гарно одягнутого ведучого,

який розказує правильн� реч�, ти бачиш лиш
обкладинку. Мало кому в�домо, що в�дбувається
всередин� цього всього процесу � що насправд�
за т�єю картинкою стоїть дуже багато людей,

кожен з яких вкладає св�й пазл для того, щоб
видати як�сний продукт. На жаль, у нас зараз на
ринку досить складно. З чого мають жити мед�а?

В нормальному сусп�льств� журнал�сти не
повинн� брати грош� у п�дприємц�в � пол�тик�в,

вони мають мати можлив�сть жити самост�йно �
заробляти на це кошти. А це, по сут�, можливо у
двох вар�антах. Перше – це реклама. За рахунок
в�дкритої прямої реклами б�знесу чи якихось
розвиткових проєкт�в можна отримувати кошти
для того, щоб утримувати себе. А є �нша,

негативна сторона цього питання, – це коли
подають замовн� матер�али чи не вказують певн�
нюанси, коли приходиться брати кошти в не
дуже добросов�сних людей �, по сут�, в�д цього
втрачається � сенс, � як�сть самої журнал�стики. На
жаль, це питання гостро стоїть не т�льки у Івано-

Франк�вську. Здеб�льшого це глобальна
проблема. М�с�я журнал�ста – розказати правду, а
якщо за неї хтось платить, то це буде викривлена
правда, а м�сцями � абсолютна неправда. З
�ншого боку, засоби масової �нформац�ї дуже
впливають на ситуац�ю в будь-як�й сфер�
держави. Тут кожен р�шення приймає для себе,

яким шляхом йому рухатись. 

    Якого формату журнал�стики не вистачає на
Прикарпатт�? 

    Точно розсл�дувань не вистачає. Якщо ми зараз
бачимо к�лька загальнонац�ональних грантових
проєкт�в, як� досить яскраво представлен� у
мед�апростор�, то уже у рег�онах � самому 
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А дальше розвиток под�й може бути р�зний. Тому
журнал�стам, як� лиш розпочинають св�й
профес�йний шлях, бажаю цього не мати �
працювати над своїм �м’ям т�льки правдою.

    

СИЛА І АВТОРИТЕТ
ПРОФЕСІЙНОГО

СЛОВАПОМІЖ ТЕКСТОМ

Л Е С Я  Ж У Р А К І В С Ь К А

    ІНТЕРВ ’ЮЕРКА



ПОМІЖ ТЕКСТОМ

«На маси ми не вплинемо, але
доносити якісь свої меседжі

можна маючи такі ресурси, як
місцеве телебачення та радіо» :

             ТАРАС ЗЕНЬ



передрукувати ту чи �ншу статтю. Також я писав
дек�лька допис�в у «Св�т молод�». У 2009-2010 роц�
мене покликали на всеукраїнський р�вень до
Києва, де я став прессекретарем Пласту в Україн�.
Там я домовлявся за �нтерв’ю на центральних
каналах, ходив на ц� �нтерв’ю, ходив на
рад�останц�ї. Я став журнал�стом не плануючи
цього � вже з 2006 року очолив ТРК «Вежа»,

зокрема через цей журнал�стський досв�д.

        Що для Вас журнал�стика?

   Журнал�стика для мене це захоплення. Я
розум�ю, що ми не так� впливов�. Тим б�льше в
час, коли телебачення та рад�о послаблюються, а
соц�альн� мереж� та �нтернет стають все
сильн�шими. Вони починають б�льше впливати
на людей, н�ж традиц�йн� мед�а. Хоча зг�дно з
соцопитуваннями, як� я вивчав, телев�зор
залишається найвпливов�шим засобом масової
�нформац�ї. З кожним роком в�н слабне, але ще
позиц�ї не втратив. Газети вже втратили. Рад�о
також послабилось. Тому я розум�ю, що на маси
ми не вплинемо, але доносити як�сь свої меседж�
можна маючи так� ресурси як м�сцеве
телебачення � рад�о. Але про масов� впливи точно
не йдеться.

       Як� є тенденц�ї з� зрощенням негативу в
мереж� Інтернет ?

    З появою Інтернету в багатьох зникла
в�дпов�дальн�сть за сказане. З’являється багато
незрозум�лих сайт�в, де працює одна-дв� людини.

Або взагал� боти, чи неп�дписан� автори статей. І в
час пандем�ї ми кожного дня бачимо в �нтернет�
фейки про вакцинац�ю, як пишуть неправдив�
статт� заради того, аби авдитор�я перейшла на
їхн�й ресурс � добавила кл�к. Чим б�льше кл�к�в,

тим б�льше той чи �нший �нтернет-ресурс 

  

ТАРАС ЗЕНЬ

Г Е Н Е Р А Л Ь Н И Й  Д И Р Е К Т О Р  Т Р К
« В Е Ж А »

 
 

  

   Чому Ви обрали для себе царину
журнал�стики?

        Я н�коли не думав що буду журнал�стом. Так
склалося, що з 15 рок�в я був пластуном, � зараз є
пластуном. Вчився на художника, маю художню
осв�ту. В�дв�дував гуртки, художню школу, вступив
у 5 училище на художника-оформлювача, зараз
це буд�вельний л�цей. А п�сля того в �нститут
мистецтв. Паралельно з тим займався газетою
«Пластил�н». Спочатку вона була внутр�шньо-

орган�зац�йна, але пот�м до нас в редакц�ю
почали приходити листи з �нших шк�л. Тод� ми
зрозум�ли, що ц�кав� не лише пластунам, а й
молод� з �нших середовищ. І ми зареєстрували
цей журнал як загальномолод�жне м�ське
видання та почали видавати його на м�сто. Тод�
не було �нтернету так масово, молодь читала
кольоров� журнали. Паралельно з тим в Пласт� я
був прессекретарем. Висв�тлював под�ї Пласту,

звертався до журнал�ст�в, писав пресанонси. Так
паралельно з художньою осв�тою, я набивав гул�
журнал�стськ�. Цей журнал став популярним, в�н
мав досить великий тираж як на м�сто – 1000

прим�рник�в.. Нас пом�чали, м�сцев� газети
зверталися з проханням 
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-На пагорб� був хрест жертвам стал�нських
репрес�й. Тож, ц� фемен�стки з�брали пресу,

сказали, що вони спиляють хрест у знак протесту
проти втручання церкви у св�тське життя. І ж�нка
вийшла оголена з бензопилою � почала
спилювати хрест. Стоять 40-50 журнал�ст�в
фотограф�в � зам�сть того, щоб в�дтягнути її, вони
почекали поки той хрест впаде, зняли це � почали
вже обурюватись.

   Якими якостями потр�бно оволод�ти, щоб
стати журнал�стом?

   Потр�бно не боятися. Журнал�ст повинен бути
напористим. Не наглим, а саме напористим. Не
переживати. Часом ти повинен п�д�йти до людини
«великої ваги», до авторитетної людини, поряд з
якою в�дчуваєш себе маленьким. Ти повинен цей
бар’єр стерти, зрозум�ти, що той, хто перед тобою
стоїть, така сама людина як � ти. А ти журнал�ст,

який має певн� права на те, щоб д�знатись
�нформац�ю. Тому потр�бно стерти цю уявну
барикаду м�ж �нтерв’юером � респондентом.

Дотримуватись журнал�стських стандарт�в, що
зараз у вс�х дуже храмає. Ще порадив би
нарощувати зв’язки, це дуже важливо.

 

 

 

 

 заробляє на реклам�. Через це багато з цих
«журнал�ст�в» зловживають фейками,

перекрученою �нформац�єю чи голосними
заголовками. Часто люди, як� ведуться на ц�
заголовки, текст статей � не читають. З кожним
роком таких ресурс�в стає все б�льше, особливо
перед виборами. Тому журнал�стика дуже
страждає. А поняття журнал�стики н�велюється.

Звичайний користувач соцмереж не задумується
над цим, тому для них журнал�стика втрачає
дов�ру. Справд� негативу б�льше, р�дше люди
св�домо заходять на якийсь сайт, так аби вбити
його назву в пошуковику. Б�льш�сть заходить за
посиланням �з соцмереж. Часто в житт� люди
здаються не такими, яких ти бачиш їх у фейсбуц�.

    Чи є блогер журнал�стом , � чи може в�н ним
стати?

     Є р�зн� види блогерства. Справд�, є блогери як�
займаються журнал�стською д�яльн�стю.

Наприклад, взяти Гордона. Як би скептично до
нього не в�дносились, в�н зараз працює
блогером. Але те, що багато блогер�в називають
себе журнал�стами не є правильно. Журнал�ст
повинен працювати або сп�впрацювати з мед�а.

    Чи �снує в сучасному св�т� журнал�стики
�дея, що журнал�сти ‒ це «акули»?

  У рег�ональн�й журнал�стиц� точно н�. На
всеукраїнських мед�а справд� є цин�чн�сть.

Пригадую, коли був розстр�л небесної сотн�, в
готел� «Україна» лежали поранен� люди. Багато
хто там помер. Пам’ятаю, лежить чолов�к, весь у
кров�, видно, що йому погано. А якийсь журнал�ст
суне з камерою � починає його питати, що той
чолов�к зараз в�дчуває, аби записати картинку,

яка збере багато авдитор�ї. Цин�чн�сть залежить
в�д моральних принцип�в кожної людини, в�д
виховання. Також мене здивувало, коли був рух
"Фемен" б�ля Майдану Незалежност�. 
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залишилося буквально два-три речення. Це мене
наст�льки вразило � обурило, що я довго не могла
прийти до тями. Було дуже неприємно. Два м�сяц�
я ходила п�д враженням, але вже на третьому
курс� навчання почула, що у Черн�вцях у Будинку
творчост� для д�тей та юнацтва в�дкрився гурток
журнал�стики. Вир�шила туди п�ти. І з цього
моменту все � закрутилося.

   Якою була Ваша перша робота, перша
журнал�стська практика?

      Наприк�нц� третього курсу ми з подругою
стали учасницями орган�зац�ї «Молодий рух» �
почали вести її стор�ночку в обласн�й газет� «Нова
буковинська газета». Фактично ми були
пресслужбою ц�єї орган�зац�ї. Я нав�ть псевдон�м
соб� у цей час придумала � використовувала для
гострих публ�кац�й – Ірена Пуста. Через к�лька
м�сяц�в вир�шила, що мен� цього мало. Я прагнула
писати б�льше. Написала свою першу дуже
серйозну публ�кац�ю. Це був 1998 р�к, жовтень, 23

роки тому. Але я дос� пам'ятаю назву ц�єї статт�
-«Український ясир за криваву ц�ну». Це була
стаття про те, як наших д�вчат продавали в
сексуальне рабство за кордон. П�сля виходу
публ�кац�ї, редактор мене викликав до себе �
сказав: «Беру тебе в штат». Так у мене з’явилася
трудова книжка � перший запис у н�й 2 листопада
оглядач «Нової буковинської газети». Було важко,

тому що це 4 курс: дипломна робота, навчання до
об�ду, а п�сля об�ду робота. Я працювала на п�в
ставки. Але водночас було дуже кайфово �
драйвово. Це був надзвичайно великий досв�д.

Пот�м була робота в �нших черн�вецьких
обласних газетах. Коли вступила до асп�рантури
Інституту журнал�стики в Київський ун�верситет
�м. Т. Шевченка, працювала у столичних
виданнях. 

ІРИНА КОПИСТИНСЬКА

РЕДАКТОР  НА  «УКРА ЇНСЬКЕ  РАД ІО
КАРПАТИ »

 
 
 

  Ірино, що спонукало Вас обрати фах
журнал�ста? 

   Напевно, природня допитлив�сть, яку я
в�дчувала, в�дколи себе пам'ятаю. Я пост�йно
хот�ла д�знаватися щось нове, ц�каве, всюди, як
кажуть, встромити свого носа. Пригадую, десь в
11-му клас�, як чула наш� м�сцев� новини в
маленькому районному центр�, пробувала сама
написати так, як я це бачила. Звичайно, це було
писання в зошит. Чесно кажучи, тод� я не
замислювалася над тим, щоб статижурнал�сткою.

Вступила на ф�лолог�чний факультет до
Черн�вецького ун�верситету. Пам’ятаю свою
першу невдалу газетну спробу. П�сля другого
курсу працювала вожатою у л�тньому дитячому
табор� при спортивн�й школ�, тож вир�шила
написати про це свою першу зам�тку у м�сцеву
газету. Це була �нформац�я про те, як ми з д�тками
з малозабезпечених с�мей проводили час у
цьому в�дпочинково-оздоровчому табор�.

      Тобто це був Ваш перший матер�ал?

      Так, але коли я побачила, у якому вигляд� його
надрукували, розплакалась � сказала, що н�коли
не захочу стати журнал�сткою. Бо матер�ал був
переписаний. З мого початкового тексту 
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   Що Вам допомагало знайти сп�льну мову з
людьми, як� перебувають у складних життєвих
обставинах? Як� були складнощ� � як Ви їх
долали?

    Насправд� нелегко знайти сп�льну мову, тому
що потр�бно говорити так, щоб не образити їх. Бо
вс� ми люди. Наприклад, коли я сп�лкувалася з
наркоманами чи з ж�нками, як� продають себе,

своє т�ло, будьмо в�дверт�, мала до них
упереджене ставлення. Але я розум�ла, що це
ставлення повинна заховати в кишеню, залишити
вдома � сп�лкуватися на р�вних. Насправд� мен� це
вдавалося, тому непорозум�нь у сп�лкуванн� не
було. До сих п�р пам'ятаю, момент �з поїздки �з
«Сол�дарн�стю». Я сп�лкувалася �з ж�нкою, яка
вживала наркотики � торгувала собою, щоб
заробити на дозу. Мене провели до неї додому �
там залишили.

    Було страшно?

  Так, було моторошно. Але я себе опанувала,

слухала її �стор�ю, пила каву, якою вона мене
пригощала. По-справжньому стало страшно, коли
вона почала варити маковиння. Тод� я зрозум�ла,

що мен� пора. Я сказала, що посп�шаю на
наступне �нтерв’ю � п�шла. Тобто можна навчитися
переборювати ц� страхи задля того, щоб
розпов�сти людям так� �стор�ї. Я назавжди
запам’ятала фразу, яку вона сказала: «Ти знаєш, в
мене дв� дочки. Я їм кажу, якщо я побачу, що ви
курите хоча б траву, я вас на м�сц� приб'ю. Тому
що так мучитися з нами, як наш� батьки, не дай
Бог н�кому». 

  Перегорнемо стор�нку газетної журнал�стики.

Розкаж�ть, як Ви потрапили на рад�о?

  Так склалося, що через 20 рок�в у газетн�й
журнал�стиц� мен� захот�лося отримати новий
досв�д. Та й, чесно кажучи, коли я ще вчилася у
школ� журнал�стики, то не планувала стати саме 

 

 

  Ну а пот�м � в Івано-Франк�вських. Фактично 20

рок�в я присвятила саме газетн�й журнал�стиц�. А
останн� три роки працюю у рад�ожурнал�стиц�.

   Якщо говорити про газетну журнал�стику,

як� матер�али найб�льше запам'яталися, чи,

можливо, найважче далися, зокрема, в
емоц�йному план�?
   В�дколи я написала св�й перший серйозний
матер�ал про сексуальне рабство, в�дтод� любов
до соц�альної проблематики, до життєвих �стор�й
у мене залишилася на все життя. Людськ� дол� ‒
це те, що найб�льше мен� подобається, з чим
дуже важко працювати, емоц�йно важко. Було
к�лька публ�кац�й, як� мене вразили на все життя.

Пригадую, я писала про 15-р�чну д�вчинку, яка
приб�гла до соц�альних служб, � просила, щоб її
забрали в�д мами. У неї була дуже важка �стор�я,

мама її експлуатувала. Це надзвичайно важка
�стор�я. Також пригадую, як молод� хлопц�
розпов�дали про те, як вони стали наркоманами,

як вони ховали своїх друз�в, близьких, родич�в,

як� померли в�д СНІДу. Не забуду �стор�ю, коли
вже в Івано-Франк�вську їздила �з БФ
«Сол�дарн�сть», якраз на м�й день народження, у
соц�альний рейд. Я тод� соб� зробила такий
подарунок на день народження (см�ється). Вони
їздили � обм�нювали наркоманам використан�
шприци на чист�, а пов�ям роздавали
-презервативи. Пам’ятаю, як я сп�лкувалася з
молодим хлопцем на пр�звисько Святий, який
розказував, що хот�в стати священником, а став
наркоманом. Так� �стор�ї дуже закарбовуються. Це
те, що запам'ятовується на все життя � формує
тебе як журнал�стку.

Якось я зустр�лася з одним �з журнал�ст�в з
Черн�вц�в, в�н виявився моїм пост�йним читачем.

В�н казав, що коли читав мої матер�али, то
плакав. У так� моменти ти розум�єш, що
недаремно працюєш.
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В�дмовляється брати участь в еф�р�, недоступний.

Особливо якщо говорити з нашим чиновникам,

вони здеб�льшого дуже закрит�. Я не кажу що вс�,
але здеб�льшого. І їх важко запросити на
конфл�ктну тему, це дуже складно. Тому �нколи
дуже ц�кав� теми просто в�дкладаються не через
те, що не можеш, просто сп�кери не йдуть на
сп�впрацю. Це, напевно, найважче. 

   У 2019 роц� зм�нилася робота ЗМІ через
пандем�ю COVID-19. Розкаж�ть коротко про те,

як проходила профес�йна д�яльн�сть, зокрема
п�д час карантину. 

     Робота стала з одн�єї сторони важчою, тому що,

коли ти запрошуєш гостей до студ�ї, ти з ними
безпосередньо контактуєш, сп�лкуєшся, бачиш
їхн� оч� ‒ це дуже важливо. Коли був дуже
жорсткий карантин, ми деякий час записували
еф�ри вдома на диктофон, на телефон. Це було
дуже складно, тому що ти лише чуєш людину, але
не бачиш її. Плюс монтаж. Це нам додало дуже
великого обсягу роботи. З �ншої сторони, коли ми
вже вийшли з жорсткого локдауну, перейшли
повн�стю в онлайн еф�ри, тобто користувалися
Skype чи Viber. З одн�єї сторони, це важче, тому
що не у вс�х є Skype чи Viber. Проте,

використання таких технолог�й надал� дало нам
можлив�сть запрошувати тих людей, як� не мають
змоги приїхати до студ�ї. Тобто таким чином ми
ще й розширили можливост� запрошувати
експерт�в до бес�ди. Адже якщо людина десь
далеко з г�р не може до тебе приїхати на еф�р, �
ран�ше ми записували лише невеликий коментар
телефоном, то тепер ми можемо повноц�нно таку
людину запрошувати в прямий еф�р онлайн. І це
насправд� дуже добре.

Кр�м того, респондент може бути безпосередньо
на конкретн�й под�ї � оперативно включатися в
еф�р. Так, наприклад, був один �з еф�р�в з Тетяною
Костинюк, 

  газетною журнал�сткою. Я хот�ла, як � вс� д�вчата,

бути ведучою, диктором телебачення чи рад�о. В
мене була така мр�я. Тим б�льше, що дикц�я в
мене була поставлена, бо я з дитинства
виступала на сценах, декламувала в�рш�,
виступала на вс�ляких конкурсах. Я дуже цього
хот�ла, але коли мене затягнула газетна
журнал�стика, я про це перестала думати, бо мен�
було ц�каво. Коли я йшла на рад�о, ще
паралельно була власкором видання «Газета по-

українськи». Це � сайт, � газета, � журнал. Коли
спробувала себе на рад�о, зрозум�ла, що тут теж є
чому повчитися. Чесно кажучи, спочатку було
страшнувато, чи я впораюся, бо це зовс�м �нший
формат. Коли ти в газетн�й журнал�стиц�, маєш
час с�сти, з�братися з думками. Якщо в тебе зараз
немає натхнення, а є просто чистий листок, то ти
можеш н�чого не писати � в�дкласти його. Якщо
п�дтискає дедлайн, то можеш � вноч� написати
текст. А на рад�о такого немає. Є еф�р з такої до
такої години, � не залежно в�д того, маєш настр�й
чи не маєш, ти збираєш свою силу в кулак � йдеш.

Але насправд� це дуже класно. Прям� еф�ри дуже
затягують. Ти не знаєш, як поведе себе тв�й
сп�врозмовник, не знаєш, чи вистачить тоб�
еф�рного часу чи навпаки, чи тоб� хтось
подзвонить в еф�р � буде по тем� чи не по тем�
розмовляти. Рад�оеф�р дуже ц�кавий. Це
абсолютно р�зн� види журнал�стики. Звичайно, в
них єдина складова: новини, �нформац�йн�
приводи, сп�лкування з людьми, об'єктивн�сть,

дотримання стандарт�в. Але формати абсолютно
р�зн�. 

  Якщо говорити про роботу в прямому
рад�оеф�р�, що найважче: п�дготовка, саме
�нтерв'ю, виб�р теми, п�дб�р сп�кер�в?

    Найважчим є п�дб�р сп�кер�в � домовлен�сть з
ними, тому що часто буває, що тема класна � є
про що поговорити, а сп�кер не хоче або не може
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 мультимед�йним, � для самого журнал�ста також,

тобто бути ун�версальним солдатом.

   Коли Ви працювали в газетах, була потреба
вкластися в рядки. Тепер пишете публ�кац�ї в
�нтернет�, де немає обмежень. На Вашу думку,

чи не зникає мистецтво писати коротко? 

    Не зникає. Тому що сьогодн� наш читач дуже
завантажений. Якщо ти йому будеш писати дуже
багато, в�н твоєї статт� не дочитає до к�нця. У нас
сьогодн� кл�пове мислення � б�льш�сть читач�в,

переглядаючи стр�чку новин, зупиняються на
заголовках. Це перший етап прочитання. Якщо
заголовок зац�кавив, вони кл�кають. Але
здеб�льшого читають перший абзац, тобто
основне пов�домлення �, можливо, к�нц�вку, � якщо
вже це зац�кавило, тод� вони, можливо,

прочитають тв�й текст до к�нця. Тому писати
треба все одно коротко, бо якщо ти будеш багато
писати, це читати не будуть.

 

   Як зм�нилося Ваше ставлення з того моменту,

коли Ви написала першу статтю � зараз вже з
висоти власного досв�ду. Оч�кування в�д
профес�ї � реальн�сть?

     Ран�ше, коли була молода-зелена, хот�ла
бачити своє пр�звище в газет�. Мене надрукували
‒ це класно. А сьогодн� я розум�ю, що для мене
вже не так важливо, чи є моє пр�звище, як те, що я
доношу людям �нформац�ю. Найважлив�ша зм�на,

що в�дбулась – зрозум�ти, для чого ти потр�бна в
журнал�стиц�. Не для того, щоб побачити своє
пр�звище в газет� чи себе на екран�, а для того,

щоб дати людям важливу �нформац�ю, на яку
вони чекають.

    Ви згадали, що навчаєте студент�в. Чи не
важко поєднувати викладання � практичну
журнал�стику?

  Н�, навпаки. Я вважаю, що поєднання
практичного досв�ду з викладацькою роботою 

засновницею табору для воїн�в АТО з «З любов'ю
в серц�», який знаходиться в Косов�. У них був
юв�лейний заїзд, � я з нею сп�лкувалась по Skype

у прямому еф�р�. Вона показувала ск�льки в них
зараз ветеран�в АТО, чим вони займаються, як
тренуються, в�дпочивають. Це справд� дуже
оживляє еф�р, ран�ше ми такого не робили.

  Ваша робота не обмежується лише
ауд�оконтентом. Ви оперативно пишете
новини з еф�р�в для д�джитал-платформ.

Розкаж�ть про специф�ку ц�єї складової вашої
роботи.

     Так виходить, що друкована журнал�стика
мене не в�дпускає. Мен� ц�каво писати для digital-

платформ, мене це захоплює, тому що я завжди
любила писати. 20 рок�в в газетн�й журнал�стиц�
даремно не далися. Коли веду еф�р, одразу
розум�ю, де є ц�кав� моменти, про як� можна
написати. І п�сля еф�ру пишеться на одному
подиху. Це розширює � твої горизонти, � твоїх
читач�в та слухач�в, тому що в цих статтях ми
п�аримо також свої еф�ри, вказуючи посилання
на них. Б�льше людей можуть знайти �
подивитися еф�р. Чому я говорю подивитися?

Тому що «Українське рад�о Карпати» вже не
класичне рад�о, а Vision рад�о, тобто з в�део
складовою. Програма транслюється на
телебаченн� � на рад�о, � на сайт� нашому
збер�гається. Для сп�кер�в, як� до нас приходять,

дуже важливо, що вони можуть не т�льки почути,

а й побачити себе � �ншим показати. А коли ти
щось пишеш про це ‒ це ще б�льше розширює
аудитор�ю. До реч�, на сучасному етап� розвитку
журнал�стики дуже важлива фраза, яку я почула
на одному з трен�нг�в, � завжди повторюю своїм
студентам, ‒ будь мультимед�йним, або помри.

Тобто ти сьогодн� повинен вм�ти � написати, �
сказати, � зняти, � змонтувати. Для будь-якого
засобу масової �нформац�ї дуже важливо бути 
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-Наступн� два «П» т�сно пов’язан� з прислужником �
пос�пакою. Це ПРИСТОСУВАНЕЦЬ І ПРИХВОСТЕНЬ.

Такий завжди знайде соб� тепле м�стечко за будь-

яких обставин. Так� журнал�сти можуть бути
виг�дними кер�вництву, але чи доводиться
говорити про позиц�ю � св�тогляд такого псевдо
журнал�ста?

Ще два «П» можна запозичити �з п�дручника
«Журнал�стика: Основи профес�ональної
комун�кац�ї» В�тал�я Карпенка, у якому наведен� 10
запов�дей журнал�ста газети «Веч�рн�й Київ». Так-

от, одна �з запов�дей звучить: «У статт� не вимагай
вироку – ти не прокурор». Отож 8 «П» ‒ журнал�ст
не повинен бути ПРОКУРОРОМ. Ще одна запов�дь
– «Не повчай читача, в�н не дурн�ший за тебе».

Тому журнал�ст не повинен бути ПОВЧИТЕЛЕМ (9

«П»). Це у жодному випадку не можна плутати �з
просв�тницькою функц�єю журнал�стики.

Профес�йна журнал�стика не допускає
ПРОФАНАЦІЇ. Якщо берешся за висв�тлення теми,

особливо складної, гострої, актуальної, ти
повинен зануритися у неї з головою, вивчити ус�
детал�, думки, р�зн� точки зору, �стор�ю питання.

При цьому журнал�ст не мусить бути експертом з
цього питання, але опрацювати проблему
зобов’язаний. 11. Наступне – справжн�й, за
покликанням, журнал�ст не може бути
ПАРАЗИТАРНИМ, тобто робити соб� �м’я за
рахунок �нших людей. В�н повинен поважати чужу
думку, чуже горе, чужу таємницю, чуже приватне
життя. 12. І, зв�сно, останнє «П» - не менш важливе
за �нш� – журнал�ст не може бути ПАСИВНИМ.

Тож будьте активними � нехай у вас горять оч�!

 

 

 

може дати найкращий результат у навчанн�
майбутн�х журнал�ст�в. В�д 2004 року, в�дколи я
стала кандидатом ф�лолог�чних наук за
спец�альн�стю «Журнал�стика», я пост�йно
поєдную викладання � практику. Це розвиває �
мене, як журнал�ста, я сама теж багато вчуся �
отримую т� знання, як� б, можливо, не отримала
б, якби займалася лише одн�єю журнал�стикою. 

   Завершуючи нашу розмову що б Ви
порадили студентам, як� ще знаходяться на
початку свого шляху в журнал�стиц�. 
     Мен� дуже подобається принцип «трьох П»,

якого мене навчив м�й науковий кер�вник,

в�домий київський професор-

журнал�стикознавець, видавець � письменник
Микола Тимошик. В�н називає 3 «П», як� повинн�
бути притаманн� журнал�стам, видавцям та
редакторам. Це ПАТРІОТИЗМ, ПОРЯДНІСТЬ та
ПРОФЕСІОНАЛІЗМ. Я б додала до них ще 12 «П»,

але як� визначають, ЯКИМ НЕ ПОВИНЕН БУТИ
ЖУРНАЛІСТ: ПЛАГІАТОРОМ. Плаг�ат – чи не
найаморальн�ший проступок журнал�ста. 2.

ПРОДАЖНИМ. Як т�льки журнал�ст починає за
свою роботу брати грош� збоку, а не як
зарплатню чи гонорар, або користуватися
�ншими вигодами за написаний матер�ал, в�н, як
м�н�мум, перестає бути об’єктивним �
незаангажованим. А об’єктивн�сть – це основний
принцип журнал�стики. ПРИСЛУЖНИКОМ �
ПОСІПАКОЮ. Коли журнал�ст за хл�б з маслом
готовий п�длаштовуватися � прислужувати будь-

як�й влад�, кер�вництву, нав�ть усупереч власним
поглядам, власн�й позиц�ї, в�н втрачає право
називатися журнал�стом. У такому випадку в�н
стає рупором певного кола пол�тичних чи б�знес-
структур, �ншими словами – ПРОПАГАНДИСТОМ.

Це вже 5 «П». Принципи журнал�стики
заперечують будь-яку пропаганду як форму
ман�пуляц�ї. 6-7. 
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    ІНТЕРВ ’ЮЕРКА

НАТАЛЯ  ГАЄВСЬКА -ВЕСОЛОВСЬКА
 



ПОМІЖ ТЕКСТОМ

«Якщо хтось на своєму рівні
схибить ‒ це позначиться на

якості того, над чим працюємо»:
                   СВІТЛАНА УСАТЮК   



� капусти, як виростити лохину… Познайомилася з
багатьма господарниками, людьми прац�.
Хороший був пер�од. Ц�кавий � насичений. 

       Як� обов'язки у редактора рад�о?

 Передус�м редактор рад�о працює над
п�дготовкою передач, як� транслюються наживо.

В�н обирає тематику, комун�кує з гостями або, як
кажуть журнал�сти, сп�керами. Прописує
запитання, як� адресує учасникам передач�, готує
такий умовний сценар�й. Чому умовний? Бо у
процес� розмови все може зм�нитися, � тод�
виникатимуть нов� питання, як� неможливо
заготувати заздалег�дь. Передач� наживо мають у
нас не лише ауд�о, а й в�део формат. П�сля еф�ру
треба проанал�зувати передачу, виокремити
головне � написати пов�домлення на сайт
телерад�окомпан�ї. Окр�м того, в обов’язках
редактора рад�о – п�дготовка передач у запису.

Щоб зробити таку передачу, �нколи треба
побувати у багатьох м�сцях, на р�зноман�тних
заходах: пресконференц�ях, бриф�нгах, виставках,

творчих зустр�чах, виїздах… Всього не
перерахувати. Творч� завдання поєднуються з
повсякденною орган�зац�йною роботою. 

   Ви пам'ятаєте яким був ваш перший день на
Сусп�льному?

    Я почала працювати у телерад�окомпан�ї, коли
вона ще не стала ф�л�єю Сусп�льного мовника. Це
в�дбулося п�зн�ше. А загалом м�й перший день на
робот� був трохи сумбурним, п�знавальним. Треба
було швидко зрозум�ти, як усе працює, навчитися
монтувати звуков� файли � долучитися до процесу.

Добре, що поряд з� мною були люди, яких я знала
ран�ше, ми сп�лкувалися, мали приязн� стосунки.

Вони мен� допомогли орган�зувати роботу,

под�лилися своїм досв�дом, п�дтримали. 

СВІТЛАНА УСАТЮК

РЕДАКТОР  РАД ІО .  ФІЛ І Я  ПАТ  «НСТУ »
« І В АНО -ФРАНК І ВСЬКА  РЕ Г ІОНАЛЬНА

ДИРЕКЦ І Я  «КАРПАТИ »
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       Як давно працюєте на рад�о?

     На рад�о в Івано-Франк�вську я прийшла у 2016

роц�. На той час мала вже досв�д роботи у
телерад�окомпан�ї на Хмельниччин�, у м�ст�
Славут�. Це районний центр, розташований
поблизу Хмельницької атомної станц�ї, м�стечка
енергетик�в Нет�шина. Команда нашої м�сцевої
телерад�окомпан�ї працювала в основному над
п�дготовкою телев�з�йних програм. А на рад�о
мали час для того, щоб транслювати новини. Тож
працювали на два фронти, як зараз кажуть, на
р�зних �нформац�йних платформах. 

       З чого починали кар'єрний шлях? 

     У 2016 роц� на рад�остуд�ї були р�зн� в�дд�ли. Я
почала працювати у в�дд�л� публ�цистичних
програм, була заступницею кер�вниц� цього
в�дд�лу. Ми готували �нформац�ю до щоденних
випуск�в новин. Окр�м того, кожен працював над
тематичними передачами. Моїми темами були
економ�ка � с�льське господарство. Тож за
короткий час я д�зналася, як захищати дерева в�д
мороз�в, боротися з колорадським жуком, якими
методами зб�льшити врожайн�сть кукурудзи 



За бажання все можна освоїти, всьому навчитися,

отримати досв�д. Головне у цьому, як мен�
здається, те, ким ти є. Бо робота на рад�о, гадаю,

як н�яка �нша, здатна розкрити твою сутн�сть. 

       Чим захоплюєтесь у позаробочий час?

     У в�льний в�д роботи час читаю книги р�зної
тематики. Люблю �сторичн� романи, детективи,

науково-популярну л�тературу. Захоплююся
переглядом ф�льм�в. По можливост� подорожую.

Коли родиною виїжджаємо за м�сто, фотографую
г�рськ� краєвиди, л�сов� стежки, водоспади.

Щоправда, не маю профес�йного фотоапарату.

Але п�д рукою – моб�льний телефон. 

    Що б Ви порадили журнал�стам, як� т�льки
приходять у профес�ю?

    Людям, як� обирають журнал�стську стежку,

порадила б зняти рожев� окуляри � усв�домити, що
робота у ц�й сфер� – не лише моральне
задоволення, калейдоскоп под�й � знайомств �з
новими ц�кавими людьми. Це наполеглива праця,

пост�йн� роздуми над тим, як написати, як сказати.

Ц� роздуми можуть не полишати тебе вдома, на
вулиц�, на в�дпочинку. Але у цьому – своєр�дний
кайф, адренал�н, те, що робить тебе кращим. Тож
намагайтеся бути кращими, зм�нюючи св�т
навколо себе! Роб�ть його р�знокольоровим!

   Як буде зм�нюватись рад�о у наступн� 5-10

рок�в?

     Св�т дуже стр�мко розвивається. Тому в
наступн� 5-10 рок�в рад�о, напевно, стане б�льш
динам�чним � оперативним. Залишаться у
минулому розмовн� передач� великих формат�в
(вони, на мою думку, зникають вже зараз).

Пр�оритетними стануть коротк� програми з�
сп�керами, як� будуть висловлювати р�зн� точки
зору. Слухаючи так� передач�, люди будуть
отримувати максимум �нформац�ї для роздум�в.

  Вдячна за це Галин� Добош, Св�тлан� Гах, Натал�
Асатурян, Ольз� Котюк, Галин� Держип�льськ�й �
ще багатьом колегам.

       Який склад команди на рад�о?

     Зараз у команд� рад�о – четверо журнал�сток.

Також рад�опередач� створюють звукорежисери,

режисери трансляц�ї. Про те, щоб у доброму стан�
було все обладнання, з яким працюємо, дбає
техн�чний директор. Це колективна робота,

праця багатьох людей. Якщо хтось на своєму
р�вн� схибить, це позначиться на якост� того, над
чим працюємо. 

       Чи були курйозн� випадки п�д час еф�ру?

       Так, курйозн� випадки були. Якось, працюючи
у прямому еф�р�, забула пр�звище нашого
звукорежисера. Тож наприк�нц� передач� сказала,

що над нею працював Валентин … Дал� довга
пауза � розсм�ялася. Одного разу учасниця
прямоеф�рної передач� наполягала на тому, щоб
я заздалег�дь пов�домила ус� питання, як�
адресуватиму їй. Вже п�д час еф�ру ж�нка так
зосередилася на тому, в якому порядку будуть
запитання � як вона в�дпов�датиме, що просто
розгубилася та не змогла й слова вимовити.

Ситуац�ю врятував ще один учасник. В�н почав
сам-один в�дпов�дати на ус� запитання, як�
звучали. Трохи п�зн�ше ж�нка заспокоїлася,

зор�єнтувалася в ситуац�ї та долучилася. 

        Особливост� роботи на рад�о?   

       Кожна робота має свої особливост�. Робота на
рад�о, повторюся, – це колективна праця. Тут ти
один н�чого не вартий. Який би прекрасний текст
ти не написав, як� б питання не п�дготував, якщо
тебе не запишуть � не буде трансляц�ї, то жодного
результату. Така робота потребує
зосередженост�, в�дпов�дальност�, чесност�,
поваги до людей. 
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ПОМІЖ ТЕКСТОМ

«Люблю весь процес підготовки
книги до друку. Це, наче, якась
магія, яка завершується тим, що
книга потрапляє до твоїх рук і
можна насолодитись запахом її

сторінок»:
               ТЕТЯНА ХМІЛЬ       



     Як� основн� обов’язки головного редактора у
видавництв�? Що в робот� подобається Вам
найб�льше?

   Головний редактор виконує дуже р�зн� види
роб�т над книгою – в�д самої �деї її виникнення до
моменту здач� в друк, а це сл�дкування за
дедлайном, сп�впраця з перекладачами,

художниками, л�тературними редакторами,

коректорами, обговорення з дизайнерами
верстки та обкладинки, участь у рекламн�й
кампан�ї.
   Важко сказати, що подобається найб�льше,

люблю весь процес п�дготовки книги до друку, це
наче якась маг�я, яка завершується тим, що книга
потрапляє до твоїх рук � можна насолодитись
запахом її стор�нок.

  Бути головним редактором видавництва –

велика в�дпов�дальн�сть. Як� труднощ�
виникають в робот� та як з ними впоратись?

  Гадаю, що труднощ� є в будь-як�й робот� �
в�дпов�дальн�сть б�льшою чи меншою м�рою теж.

Рецепту як впоратись з труднощами в мене
немає. Думаю, що коли робота — це твоє
покликання, то Бог дає сили у вир�шенн� нав�ть
найскладн�ших ситуац�й.

  Чи часто доводиться брати �нтерв’ю. Яке
запам’яталось найб�льше?

    Мабуть, я б�льше люблю писати тексти, н�ж
брати �нтерв’ю. А запам’яталось найб�льше перше
�нтерв’ю, коли я ще не була журнал�сткою, але
тод� зрозум�ла що журнал�стика – це надзвичайно
ц�кава � творча справа.

  Журнал�стика – це покликання, чи св�домий
виб�р? Яка , на Вашу думку, м�с�я журнал�ста,

якими рисами характеру та вм�ннями
повинен волод�ти справжн�й профес�онал?

ТЕТЯНА ХМІЛЬ

ГОЛОВНИЙ  РЕДАКТОР  ВИДАВНИЦТВА
«АПОСТОЛ »
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        Пан� Тетяно, розкаж�ть щось про себе, яким
був Ваш шлях до журнал�стики?

      Мен� 31 р�к. Народилась в Івано-Франк�вську,

за осв�тою ф�лолог польської та української мов.

Також є бакалавром ф�лософ�ї та богосл�в’я,

членом Нац�ональної сп�лки журнал�ст�в України.

Вже 8 рок�в працюю головною редакторкою у
видавництв� «Апостол». Займаюся журнал�стикою,

упорядкуванням книг � перекладацькою
д�яльн�стю. Також є авторкою книг. 

  Розкаж�ть про видавництво, в якому
працюєте. Ск�льки рок�в �снує «Апостол»? Чи
пам’ятаєте назву першої виданої книги?

  Видавництво «Апостол» розпочало свою
д�яльн�сть у 2006 роц� в м. Івано-Франк�вську з
благословення тод�шнього владики св�тлої пам’ят�
Софрона Мудрого, ЧСВВ Української Греко-

Католицької Церкви. Першою книгою, яка
вийшла в нашому видавництв�, є «Вервиця
визволення», що стала бестселером. За 15 рок�в
д�яльност� видавництва ми видали понад 200

книг. Стараємось, щоб зм�ст � форма наших книг
були як�сними, щоб наша л�тература була
длячитач�в добрим джерелом натхнення,

п�дбадьорення та п�дтримки.

 



зразок для однокласник�в. Ідея першої книги –

«Любов мен� все пояснила» з’явилась у
видавництв� «Апостол», мен� запропонували
взятись за цей проект, я спробувала написати
к�лька стор�нок � мен� це сподобалось. Зараз
працюю над дитячим виданням, це новий етап у
моїй творчост�, адже до моїх текст�в художники
малюють �люстрац�ї, я беру участь в їх створенн�, �
ось коли це все поєднується на папер�, виходить
справд� чар�вно � казково. 

        Думаю, що моя авторська д�яльн�сть — це
н�що �нше, як талант, подарований Богом. Але
жодна моя робота, чи то журнал�стська, чи то
перекладацька, чи авторська не мали би
результату, якби не величезн� зусилля, яких я
докладаю для її реал�зац�ї.

   Ви журнал�стка, перекладачка, авторка,

головна редакторка видавництва. Якби
потр�бно було обрати лише один напрям, що б
це було?

       Якщо я обрала б щось одне, то, мабуть, це вже
була би не я. Все чим я займаюся, це частинка
мене, � в цьому я щаслива!

  Вважаю, що основними рисами хорошого
журнал�ста є людян�сть, комун�кабельн�сть,

грамотн�сть, мудр�сть, чуттєв�сть, спритн�сть. 

 Думаю, що кожна профес�я – це покликання,

головне – розп�знати його! М�с�я кожного
журнал�ста – це донести св�тов� правду!

     Розкаж�ть про перекладацьку д�яльн�сть. З
якої мови найчаст�ше перекладаєте?

      Найчаст�ше перекладаю з польської мови.

      Правду кажучи, коли здобувала свої дв� осв�ти,

н�коли б не подумала, що можна їх поєднати в
профес�йн�й д�яльност�, зокрема � в
перекладацтв�. І тепер я надзвичайно вдячна
Богов�, що дав мен� таку можлив�сть. Переклад –

це моя рад�сть, надзвичайно люблю це заняття,

смакую кожне слово, завжди стараюсь донести
до читача не просто думку автора, а передати її
художньо. Тут якраз дуже добре допомагає
ф�лолог�чна осв�та.

       Для кожної людини важливо бачити
плоди своєї д�яльност�, як� дають наснагу
рухатись дал� та мотивують до п�дкорення
нових вершин. Для когось це нагороди, для
когось– позитивн� в�дгуки. Чи отримували Ви
коли-небудь в�дзнаки за усп�хи в профес�йн�й
сфер�? Що є Вашою найб�льшою мотивац�єю?

           Мої нагороди – це в�дгуки читач�в, особливо
коли просять про автограф, або ж телефонують
подякувати за прочитане.

       Ви є автором книг. Як виникла �дея не
т�льки редагувати та доповнювати чуж�
тексти, а й створювати свої? 

Якби мен� десяток рок�в тому сказали, що
писатиму книги, то, мабуть, не пов�рила б. Хоча,

пригадую, в шк�льн� роки мен� дуже легко
давалось написання твор�в, я була з тих учениць,

твори яких зачитували вчител� як 
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«Ми намагаємось подавати те,
чого немає в інших виданнях»:
                ВОЛОДИМИР ЗАНИК

 



  Частково, так. Тому що, у мене є в�дпов�дальн�сть
за те, що роблю � я дотримуюсь цього до сьогодн�.
І тому я залишився в журнал�стиц� не прагнучи
розвитку в �ншому напрямку.

      Як почали працювати у газет� «Вперед»?     

  П�сля зак�нчення ун�верситету, я прийшов
працювати у редакц�ю газети «Вперед». Згодом
перейшов у «Зах�дний кур’єр», повернувся сюди
уже редактором. Паралельно була сп�впраця �з
Льв�вською газетою. Окр�м того, брав участь у
розвитку журналу «Карпати. Туризм. В�дпочинок»,

робота там для мене була справд� ц�кавою. Нав�ть
виникала така думка, що таке буває р�дко, коли
робота приносить велике задоволення та кайф.

Мета, яку ми поставили перед собою на початку, ‒
це те, щоб журнал робився виключно смачною
українською з використанням сленг�в.

     Коли Ви почали працювати у редакц�ї, як�
статт� писали на початку, що Вам було
близьким?

       Маючи базову осв�ту �сторика, я любив писати
про неї багато, також про пол�тику,

крим�нал�стику, описи с�л та про людей, адже це
надзвичайно ц�каво.

   На Ваш редакторський погляд, у чому ф�шка
газети? 

    Ексклюзив. Ми намагаємось подавати те, чого
немає в �нших виданнях. Також, завжди
перев�ряємо факти, опрацьовуємо статт�
детально, щоб н�чого не пропустити, адже одна
помилка може з�псувати репутац�ю. Тому в нас
завжди все перев�рено та над�йно.

ВОЛОДИМИР ЗАНИК:
 

 
ГОЛОВНИЙ  РЕДАКТОР  ТИСМЕНИЦЬКО Ї

РАЙОННО Ї  Г А З Е ТИ  «ВПЕРЕД »
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   Розкаж�ть, будь ласка, про себе, де
народились � навчались?

       Я уродженець села Нов� Кривотули. В школ�
навчався дуже добре � був в�дм�нником. П�сля
зак�нчення я вступив до вишу на �сторичний
факультет. В Івано-Франк�вську навчатись не
дуже хот�лось, тому обрав Черн�вецький
ун�верситет, так як попри навчання було бажання
до самост�йност�.

      Хто Ви за осв�тою?

    У мене є два улюблен� напрямки, це те чого
немає зараз у практичному курс�, а саме, так
звана �стор�ософ�я ‒ це ф�лософ�я �стор�ї, погляд на
под�ї та оц�нка. Другий напрямок ‒ це слав�стика,

староф�льство, становлення нац�й. Маючи диплом
�сторика та викладача �стор�ї, не було особливого
натхнення на той час займатись наукою, тому
сталось так, що я п�шов працювати в газету, пот�м
були �нш� зм�ни. І так сталось, напевно, тому що
не вистачило см�ливост�, щоб зайнятись �стор�єю,

але в результат� я в журнал�стиц� уже 30 рок�в.

   Чи шкодуєте Ви, що не працювали за
профес�єю?



   Що би Ви порадили нашим студентам, як�
хочуть стати редакторами?

  Бути в�дпов�дальним за факт � подачу
�нформац�ї.
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«Журналістика переживає
кризу, соцмережі набирають

обертів, утім у друкованих ЗМІ
є своя перевага – краща

аналітика»:
                ВІРА КЛИМ

 



ВІРА КЛИМ:
 

 
ГОЛОВНИЙ  РЕДАКТОР

РОЖНЯТ ІВСЬКОГО  НАРОДНОГО
ЧАСОПИСУ  «НОВИНИ  ПІДГ І Р ’Я »
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   Як Ви прийшли в журнал�стику � як
починався Ваш профес�йний шлях в газет�?
     Зазвичай, обирають соб� профес�ю ще з�
шк�льної парти. А у моєму житт� так склалося, що
не я обирала профес�ю, а профес�я обрала мене.

П�сля зак�нчення школи мен� не вдалося одразу
вступити до вишу. Можливо, через те, що в мене
були дещо захмарн� бажання, не в�д серця чи
натхнення. Тод� я просто хот�ла навчатися у Києв�.
Документи подала в �нститут харчової
промисловост� � не склала один �з вступних
�спит�в. Та не опустила руки � вир�шила боротись
за свою мр�ю. Повернувшись додому, д�зналася,

що аб�тур�єнти з колгоспним стажем мають
переваги при вступ�. От � вир�шила потрудитися у
колективному господарств�. Щоправда,

працювала не довго: три дн� шила рукавички у
швейному цеху. А пот�м дов�далася, що редактор
районної газети шукає коректора. Не гаючи часу,

нав�далася у редакц�ю для сп�вбес�ди. Мене взяли
на роботу на випробувальний терм�н. Працювала
тиждень, а коли у св�т вийшов м�й трет�й номер
газети, редактор сказав: «Пиши заяву,  будеш
працювати». Ось так донин� вже 41 р�к в�ддаюся
газет�... 

Спочатку коректором, заочно навчаючись на
факультет� журнал�стики у Київському
державному ун�верситет� �мен� Шевченка, а пот�м
на посад� завв�дд�лом лист�в. Це вже було
ц�кав�ше, адже до редакц�ї зверталося чимало
людей, мене захоплювало сп�лкування з
читачами. Згодом мен� запропонували посаду
в�дпов�дального секретаря. З�знаюся, що
хвилювалася чи зможу, адже в�дпов�дальний
секретар в�д�грає велику роль у творенн� газети,

погоджує роботу в�дд�л�в, вичитує матер�али,

макетує, контролює увесь процес випуску,

починаючи �з складання попереднього плану
номера до верстки � надсилання в друкарню.

Чесно кажучи, саме ця редакц�йна «кухня» мен�
дуже подобалася. І нав�ть ставши редактором, я
не залишаю її, готуючи щотижня до друку
черговий номер газети. Ось так, пройшовши вс�
«щабл�» роботи у редакц�ї, якось � не зауважила,

що позаду так багато рок�в журнал�стської прац�,
16 з яких ‒ редакторської. Кажуть, що
журнал�стика ‒ це поклик серця чи поклик душ�. А
я додам, що для газетяр�в ‒ це наполеглива,

повсякденна справа, двадцять чотири години на
добу. 

    Ви вже багато рок�в працюєте з пресою,

бачили вс� тенденц�ї її розвитку, знаєте, що з
появою Інтернету, молодь читає друковану
пресу менше, ан�ж старше покол�ння. Як Ви
вважаєте, чи є майбутнє в газети за 10 -15

рок�в, чи буде вона актуальною � що для цього
потр�бно робити?

    Так, сьогодн� значно менше людей читають
газети – це правда, в�д якої н�куди не под�тися.

Журнал�стика переживає кризу, соцмереж�
набирають оберт�в, ут�м у друкованих ЗМІ є своя
перевага – краща анал�тика.



Водночас не могла конкретно зосередитись �
визначити, яка профес�я мен� до душ�. А сьогодн�
дякую дол�, що саме журнал�стика стала зм�стом
мого життя. Працюючи у редакц�ї, я змогла себе
проявити як особист�сть. Це профес�я, котра
робить кожен робочий день не схожим на �нший,

дає можлив�сть розвиватись, удосконалюватись,

завжди бути у вир� под�й. Водночас, особисто мен�
до вподоби побути � в домашньому затишш�, тому
�нколи приходить натхнення до рукод�лля,

бажання вив’язати якусь р�ч, щоб в�двол�ктись в�д
життєвої рутини. Але себе не уявляю н�ким �ншим,

окр�м журнал�ста. 

      

      Яке ваше профес�йне кредо?

      Моє кредо в житт� та профес�ї – це в будь-якому
випадку залишатися чесною, терпеливою,

в�дпов�дальною. Я н�коли не дозволяю соб�
вдаватися до «бруду» заради слави чи вигоди.

Стараюся обминати конфл�ктн� ситуац�ї � роблю
все з миром в серц�. Пригадую, ще навчаючись у
виш�, нам казали, що батогом можна вдарити �
скал�чити людину, а слово може її вбити. Тому в
наш�й профес�ї важливо бути правдивим,

порядним, чесним �, якщо немає можливост�
допомогти, то хоча би старатися не нашкодити
�ншим.

    В�ро Іван�вно, Ви ‒ профес�онал своєї справи,

добилися неабияких висот у профес�ї � маєте
чималий досв�д. Чи могли би Ви дати к�лька
порад своїм молодшим колегам, як� т�льки
входять в профес�ю журнал�ста?

      Шлях журнал�ста непростий, адже доводиться
бувати у найр�зноман�тн�ших ситуац�ях, тож
необх�дно пам’ятати, що у кожному репортаж�, у
кожн�й статт� є ти – журнал�ст. Людина, яка по-

особливому мислить, по-особливому дивиться на
цей св�т. Тому потр�бно, щоб кожне слово було
вагомим, щоб �нформац�я була достов�рною. 

 

      Газета, по сут�, пише л�топис краю, її п�дшивки,

як� збер�гаються роками, стають своєр�дними
документами епохи. Нин� спостер�гається дуже
критичний момент для друкованих ЗМІ через
ф�нансову скруту. Минуло три роки з часу
роздержавлення � реформування преси, газети
залишилися без ф�нансової допомоги �
бюджетних дотац�й, деяк� просто припиняють
своє �снування через безгрош�в’я, дороговарт�сн�
пол�граф�чн� послуги, побори пошти, через
байдуж�сть читацької аудитор�ї � зменшення
тираж�в.

       Чи є майбутнє у «Новин П�дг�р’я»?

     Зараз однозначно сказати не можу. Дуже б
хот�лося, щоб часопис ще не один р�к приходив
до читач�в. Ми шукаємо шляхи оптим�зац�ї
витрат, щоб виживати власними силами, однак
щоразу з’являються нов� виклики. Зокрема,

думаємо, як працювати в нових реал�ях п�сля
децентрал�зац�ї влади � зм�ни територ�ального
устрою. Наш район под�лили на п’ять
територ�альних громад � тепер нелегко
налагодити сп�впрацю �з їх кер�вництвом. Кр�м
того, через карантинн� обмеження у зв’язку з
поширенням коронав�русної �нфекц�ї р�зко
зменшились надходження в�д реклами. З кожним
роком проблемн�ше стає орган�зовувати �
передплатну кампан�ю. А щоб зберегти газету,

насамперед потр�бно, щоб люди її
передплачували, щоб був «читач». Якщо буде
читацька аудитор�я – з’явиться реклама, буде
реклама ‒ будуть кошти. Звичайно, добре було б,

аби держава повернулася обличчям до преси �
п�дтримувала її. 
    

    Якби Ви не працювали в журнал�стиц�, чи
бачите Ви себе в �нш�й профес�ї?
     Ще навчаючись в школ�, я ч�тко знала, що не
хочу бути вчителем, не хочу бути медиком. 
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     Звичайно, багато чого залежить в�д характеру
людини, в якому середовищ� вона живе, як�
пр�оритети ставить перед собою, чим керується.

Важливо вм�ти анал�зувати, що є добре, а що н�.
Раджу завжди бути в�дпов�дальними. Адже
бувають випадки, коли прац�вники мас-мед�а
ман�пулюють людьми, подають неправдиву
�нформац�ю. Старайтеся завжди бути щирими,

в�дкритими, правдивими та н�коли не забувайте,

що читач�, слухач� в�рять тому, що ви пишете,

говорите. Тож нехай ваше в�дкрите � щире слово
служить правд� та �стин�, утверджує добро �
справедлив�сть.
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«Обережно зі словом, воно
зброєю зветься»

                ТАМАРА ЛЕЙБЮК



ТАМАРА ЛЕЙБЮК:
 

 
 

ЗАСЛУЖЕНА  ЖУРНАЛ І С ТКА  УКРА ЇНИ ,
РЕДАКТОР  Г РОМАДСЬКО Ї  Г А З Е ТИ

«Р ІДНЕ  СЕЛО  Б ІЛ І  ОСЛАВИ »
 
 

СИЛА І АВТОРИТЕТ
ПРОФЕСІЙНОГО

СЛОВАПОМІЖ ТЕКСТОМ

     Як дитинство вплинуло на Ваш виб�р стати
журнал�стом?

     Вчилася, як � ти, у Б�лоославськ�й школ�. В 7

клас� у нас був чудовий вчитель �стор�ї Василь
Слез�нський, який часто проводив з нами ц�кав�
заходи, зокрема в�кторини, КВК, тематичн�
вечори. До реч�, Василь Степанович багато
друкувався в тогочасних газетах, � був першим,

хто почав досл�джувати життя � творч�сть нашої
славної землячки-поетеси Мар�йки П�дг�рянки. І
от п�сля одного такого шк�льного вечора, я
вир�шила написати про свої враження в районну
газету «Радянська Верховина». Спершу показала
допис вчителю, який допом�г виправити помилки
� мене надрукували. Радост� не було меж!

Отримала св�й перший гонорар - 3 крб.60 коп. На
той час для школяра це були велик� грош�.  Пот�м
з нетерп�нням чекала наступного заходу, щоб
"щось написати". Одночасно, з моєї школи до
"районки" дописувало ще троє однол�тк�в.

Навперег�н - про одн� й т� ж под�ї, "штурмуючи"

своїми юнкор�вськими �нформац�ями одну й ту ж
редакц�ю. Було ц�каво: кого ж цього разу
надрукують? Вчитель мен� казав: «Молодець!

Бачиш, в тебе виходить!».

Це мотивувало писати б�льше. Бачити своє
пр�звище на шпальтах газети було надзвичайно
приємно. Саме тод�, очевидно, з’явилася
незрадлива мр�я стати журнал�стом.

    Що в�дчуваєте, коли згадуєте св�й перший
допис? 

       Це була прим�тивна, простенька зам�тка, але я
її дуже ц�ную. Як виявилося, саме вона дала мен�
внутр�шнє розум�ння, ким хочу бути � що хочу
робити в майбутньому. Зрештою, з цього
невеличкого тексту почалася моя дорога в
журнал�стику. Зараз та «дебютна публ�кац�я» є
ц�нним експонатом мого домашнього музею.

Приємно згадувати як все починалося...

       Важко було знайти себе в журнал�стиц�?
     Було нелегко. На кан�кулах, п�сля 7-го класу,

раптово померла мама... П�сля 8-го класу за
порадою товаришки вступала в медичне
училище. Не вистачило одного балу. Повернулася
в 9 -ий клас, вже в м�сто Калуш. Було важко
переходити в нову школу. Там я знову почала
писати ‒ дописувала до м�ськрайонної газети
"Зоря Прикарпаття". Намагалася сумл�нно
виконувати редакц�йн� завдання (отримала
посв�дчення позаштатного кореспондента).

Водночас була диктором новин шк�льного
рад�омовлення. Коли вступала в ун�верситет, п�сля
зак�нчення школи, у мене вже були дв�
рекомендац�ї з редакц�й газет � товста папка �з
власними дописами. Першого разу не пощастило
– для вступу не вистачило п�в бала. Пропонували
перевестись на заочне в�дд�лення, не погодилась,

бо мр�яла про стац�онар... Зв�сно, повертатись
додому "н� з чим" було прикро... Оск�льки для
повторного вступу був потр�бен стаж роботи,

п�шла працювати на деревообробний завод, 



Поки д�ти спали, йшла на кухню, де писалося
найкраще, � працювала. Часто доп�зна. Не завжди
легко � швидко писалося. Та коли все, що
просилося на св�т, ти виклала на пап�р
(комп'ютер�в ще не було), в�дчуття, н�би
народилося нове життя. 

     Чи є теми, яких би Ви не хот�ли торкатися? 

      Так, це тема атеїзму. Свого часу, ще в радянськ�
часи, коли працювала у в�дд�л� пропаганди й
аг�тац�ї обласної молод�жної газети, доводилося
писати на тему атеїзму. Зараз неприємно
згадувати т� публ�кац�ї... Н�би � не нашкодила
ними, але... Не виконати редакц�йне завдання ‒
такого не могло бути. Загалом, своїми газетними
матер�алами, зокрема на важлив� соц�ально-

правов� теми, а також актуальними
журнал�стськими розсл�дуваннями я намагалася
допомагати людям.

   "Головне ‒ не нашкодити!", ‒ було моїм
неписаним гаслом. Бо, як йдеться у моїх
в�ршованих рядках,

Словом можна поранити,

Словом можна убити,

Возвеличити можна
І на дно опустити.

 

Обережно з� Словом:

Воно зброєю зветься!

Слово, що ображає,
Не добром озоветься.

 

Має силу- силенну
Слово, мовлене мило.

Сила Слова - в�д Бога,

Словоблудство- безсиле.

пом�чником верстатника. В майбутньому
роб�тниче життя "зблизька" не раз мен�
допомагало, у творчих в�дрядженнях на
виробництво.

     Почала писати ‒ про трудов� будн�, усп�хи �
проблеми нашого цеху та м�сцевого
деревообробного виробництва загалом. Стала
робкором «Радянської Верховини». Наступного
року знову складала �спити на журнал�стику, та
вже на заочне в�дд�лення. 

 Оск�льки в моєму ун�верситет� в�д
першокурсник�в- журнал�ст�в вимагали дов�дки
про роботу за спец�альн�стю, п�шла в газету
«Комсомольський прапор». Спочатку на в�льну
на той час посаду кур’єра. По дек�лька раз�в на
день носила в�дбитки газети з друкарн� до
цензора (облл�туправл�ння) � назад в редакц�ю. А
вранц� "св�жоспечен�" прим�рники газети, що
виходили трич� на тиждень (коштувала 2 коп.) �
були органом обкому комсомолу, вже мали бути
на стол� обласного начальства.

     Пройшла, як мовиться, вс� щабл�: в�д кур’єра,

коректора до кореспондента та редактора
в�дд�лу. Це була фахова школа мого профес�йного
гарту, творчого росту � самоствердження.

       Ви в�дпочиваєте в�д роботи, чи робота для
Вас найкращий в�дпочинок?

     У журнал�стиц� не можна розд�лити роботу �
в�дпочинок. Пишеться тод�, коли пишеться.

Бувало, йдеш по дороз� й подумки пишеш...

Розум�єш, що конче треба "щось важливе"

записати. Ран�ше не було диктофон�в. Пишеш в
голов�, а тод� б�жиш додому, поки не забула
майбутнього тексту. Бувало, терм�ново треба
дати в номер якийсь матер�ал. Чи є у тебе
натхнення до його написання, чи н� ‒ с�даєш,

п’єш каву � починаєш писати. Часто велик� за
обсягом � важлив�стю матер�али писалися саме
вноч�. 
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  Завжди стараюсь готуватися до зустр�ч� з
героями своїх майбутн�х публ�кац�й. Сьогодн� є
всемогутн�й Інтернет, де можна знайти будь-яку
�нформац�ю, а ран�ше йшли в б�бл�отеку. Бути
готовим до розмови з людиною будь-якої �ншої
в�ри спов�дання ‒ дуже важливо. Наприклад,

розмовляєш з юристом ‒ мусиш бути
«п�дкованим» на тему юриспруденц�ї . Якщо
вчитель має класичну ф�лолог�чну осв�ту,

економ�ст – економ�чну, л�кар довго вивчав
медицину, то журнал�ст повинен знати �
розбиратися у всьому. Щоб «не впасти» в очах
щораз �ншого сп�врозмовника. Щоб
опубл�кований в т�й чи �нш�й газет� матер�ал був
д�йсно ц�кавим, �нформац�йно насиченим,

читабельним. Із кожної профес�ї журнал�ст
повинен брати усе варт�сне. Бувають д�йсно ц�кав�
сп�врозмовники, бувають «не дуже»... Я, зокрема,

багато �нформац�ї брала з очей того, про кого
писала. Хоча, є й так�, що «в�дштовхують
поглядом». Тод�, зазвичай, � матер�ал виходить
п�сним, не ц�кавим.

   

    Що би Ви порадили майбутн�м журнал�стам?

     Багато писати. Бо журнал�стика ‒ це практична
щоденна робота з� Словом. Теор�я, яку
викладають у виш�, це, зв�сно, добре, вельми
ц�каво, та у наш�й профес�ї має дом�нувати
практика. Практика передус�м! Тому раджу багато
писати, анал�зувати, шукати св�й стиль. І багато
читати, розвиватися всеб�чно. Бажано пост�йно
вчитися � не втомлюватися працювати над
Словом. 

    Журнал�ст покликаний бути об�знаним в ус�х
сферах життя. Бо в�н є пров�дником у формуванн�
громадської думки �, по сут�, чи не єдиним
незаангажованим посередником у багатогранних
стосунках сп�вв�тчизник�в з владою.

   Бували випадки, коли доводилося
в�дмовлятися в�д завдання редакц�ї?
           Як правило, не в�дмовлялася. Вже п�зн�ше,

коли багато рок�в посп�ль працювала
журнал�стом, в�дмовилася написати позитивний
матер�ал, розпов�дь про людину, котра особисто
мен� була неприємна. Не з чуток знала, що та
ж�нка-д�ячка культури не найкраще поводиться
з� своїми п�длеглими. То ж коли мене попросили
написати про неї, змушена була сказати, що не
зможу, "з об'єктивних причин". Бо не хочу
написати абияк, "л�вою рукою", без душ�.

    Як Ви вважаєте: профес�я журнал�ста
виключно «для душ�», чи це прибуткова
справа?

       Якщо пор�внювати журнал�ст�в зараз � колись,

р�зниця на яву. Як на мене, зм�нилося ставлення �
до журнал�стики, � до заробляння грошей ц�єю
д�йсно найкращою у св�т� ( я так вважаю)

творчою профес�єю. Сучасн� журнал�сти
заробляють, як можуть. Як правило, у журнал�ст�в
пор�вняно низьк� зароб�тн� плати. Колись були
гонорари, зараз � цього немає. Вони у своїй
б�льшост� незабезпечен� люди, принаймн�
прац�вники м�сцевих ЗМІ. То ж коли трапляється
спокуса заробити ‒ слово починає продаватись».

Пишуться замовн� матер�али, з’являється ‒
«джинса»... Найб�льш читабельною в соц�ум� є так
звана "жовта преса".

    Мен� здається, що я працювала для душ�.
Колись газети передплачували, чекали �, головне,

читали. Люди писали в редакц�ю в�дгуки, скарги,

листи-прохання допомогти. Д�євим був зв'язок �з
читачами. Щоб не втратити дов�р'я своїх читач�в,

треба бути чесним у сп�лкуванн� � в�дпов�дальним
за написане. Бо дов�ряють кому? Священнику �
журнал�сту. 

    

      Ви готуєтесь до �нтерв’ю чи �мпров�зуєте?
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       Ким Ви мр�яли стати в дитинств�?
     З дев’ятого класу в мене з’явилася �дея стати
журнал�сткою. 

    

    На кого Ви вчилися � як проходило Ваше
навчання?

      В 1999 роц� я зак�нчила одинадцятий клас �
виникло питання: «Куди вступати?». Мати
категорично була проти журнал�стики, вона
хот�ла, щоб я була вчителькою. Тим паче тод� в
Івано-Франк�вську ще не було кафедри
журнал�стики. Але я не зреклась своєї мр�ї, тому
вступила на факультет журнал�стики у Льв�вський
нац�ональний ун�верситет �мен� Івана Франка, в
який закохалася з першого погляду. Спочатку я
вступила на п�дготовче в�дд�лення, а згодом, з 3-го
курсу вступила на кафедру телебачення та
рад�омовлення, але навчалася вже заочно.

   

   Чому вир�шили поєднали життя саме з
журнал�стикою?

       Тому що, як � в дев’ятому клас�, так � зараз я
в�рю, що журнал�ст – це особа, яка доносить
правду до людей.

    Як думаєте, взагал� потр�бно вчитися на
журнал�ста чи можна � без осв�ти стати
хорошим спец�ал�стом?

      От зараз це велика проблема, тому що кожна
особа, яка має смартфон � активно веде соц�альн�
мереж� – вважає себе журнал�стом. Це є велика
помилка. Так, кожен може зробити фото або в�део
под�ї, написати, що це за под�я � опубл�кувати. Але
робота журнал�ста є чимось б�льшим – це
оф�ц�йна, важка, щоденна праця, це правдива та
об’єктивна �нформац�я з перев�рених джерел.

Тому осв�та обов’язково потр�бна.

   Як Ви потрапили в телерад�окомпан�ю
«Надв�рна»?

      Коли я була на 3-му курс�, моя хороша знайома
допомогла мен� з практикою в ТРК «Надв�рна», я
дуже хот�ла тут працювати й була в захват�. А
через два роки практики, 1 лютого мене оф�ц�йно
прийняли на роботу.

     

     Розкаж�ть про св�й перший день роботи в
рол� журнал�ста.

       Пам’ятаю, посадили мене напроти величезної
камери � сказали читати текст. А я дивилася на
все, окр�м камери: на стелю, на текст, на
оператора, в сторону, бо страшенно боялася
камери.

        За що Ви любите свою профес�ю?

  За те, що можу сп�лкуватися з людьми.

Найб�льше задоволення мен� приносить
сп�лкування з простими, с�льськими,

колоритними людьми. Я обожнюю коли беру
�нтерв’ю десь в сел�, в якоїсь простої бабус�, яка
говорить д�алектом, але так щиро � невимушено.

Це дуже круто. Ще люблю за те, що сп�лкуюся з
розумними людьми, 



    Я пишаюся своєю передачею «З ангелом на
плеч�» – це розмови з в�йськовослужбовцями,

учасниками АТО. З ними сп�лкуватися ц�каво, але
досить нелегко. Розмова виходить дуже щирою.

Над�юся, ця передача залишить сл�д в �стор�ї,
принаймн� люди будуть знати наших героїв.

   Як проводите час, чим захоплюєтесь поза
роботою журнал�ста?

    Дуже люблю подорожувати � читати. Нав�ть
коли подорожую, стараюся поєднувати це з
роботою: завжди привожу як�сь ц�кав� матер�али.

    Якби у Вас не склалося з журнал�стикою, тод�
чим би Ви займалися?

   Чесно, я не бачу себе в �нш�й профес�ї. Багато
раз�в думала над цим, пробувала щось зм�нити,

було в�дчуття, що журнал�стика не моє, але
кожного разу я повертаюся, � т�льки працюючи
журнал�стом, в�дчуваю себе впевнено � легко.

Тому хочу б�льше розвиватися в журнал�стиц�.
 

   Де Ви шукаєте натхнення для роботи? Бо
бувають так� ситуац�ї коли потр�бно терм�ново
написати матер�ал, а натхнення взагал� немає?

     Натхнення – це така непередбачувана штука.

Натхнення приходить серед ноч�, виникають �деї �
я одразу все записую, бо зранку я взагал� н�чого
не пам’ятаю. А черпаю натхнення в�д природи та
в�д людей.

      І на звершення, щоб Ви порадили
студентам у журнал�стськ�й справ�?
     Я бажаю майбутн�м журнал�стам писати
правдиво й об’єктивно. Займатися своєю
профес�йною д�яльн�От� чесно, не перекручуючи
факти. Це дуже важливо!

 в�д яких можу щось почерпнути � для себе. А ще
мен� приносить задоволення вдячн� люди, як�,
зустр�вши тебе на вулиц�, хвалять � дякують за вс�
написан� матер�али – це для мене найкраща
нагорода.

   Я просто люблю свою роботу, а без
телебачення не уявляю свого життя. 

      А за що н�?
   За те, що журнал�ст не може бути повн�стю
незалежний.

     Як Ви вважаєте, якими якостями повинен
волод�ти журнал�ст?

   Справжн�й журнал�ст – це об’єктивн�сть,

оперативн�сть, чесн�сть. І головне, потр�бно
пам’ятати, що ти пишеш для людини, яка хоче
почути в�д тебе правду.

     Чи не набридає Вам ваша робота? Не хот�ли
би щось зм�нити?

    Н�. Цього року я залишила телебачення � п�шла
працювати в м�ську раду в пресслужбу. Мене
вистачило т�льки на 2 м�сяц�. Попрацювавши там,

я зрозум�ла, що окр�м телебачення, мен� н�чого
не потр�бно. Т�льки тут я почуваю себе в�льно �
можу реал�зувати себе творчо. 

   Як� матер�али Ви любите писати? А як�
матер�али Вам писати найскладн�ше?

      Я люблю писати на соц�альн� теми. Взагал�, на
телебаченн� районного р�вня ми пишемо на р�зн�
теми, в нас немає такого, що кожен має певну
тематику � пише т�льки про неї. Одного дня пишу
про л�с, �ншого про пожеж�, пот�м про пол�тику. І
так за день можна бути на р�зних заходах �
писати на р�зн� теми.

     Який з Ваших матер�ал�в Вам подобається
найб�льше?
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   Що спонукало тебе вибрати цей осв�тн�й
напрям?

   На пол�толог�ю я потрапив не знаючи, що це за
спец�альн�сть. При вступ� я подавав документи на
три р�зн� факультети - це була �стор�я, пол�толог�я
та менеджмент. Однак, на менеджмент� тод� були
висок� розц�нки. В школ� я ц�кавився �стор�єю, але
студ�ювати її та вивчати мен� було нудно. А от
пол�толог�я мен� здавалася ц�кавим предметом,

саме тому � вир�шив обрати розвиток у ц�й сфер�. 

      Яким був тв�й шлях до роботи у редакц�ї
402 каналу?

      Я б сказав, що цей шлях був не надто довгим. В
журнал�стику я потрапив у 2013 роц�, тод� м�й
одногрупник з� своїм знайомим створили сайт
�нфограф�чних новин «Франко Таймс». З цього
проєкту вийшло багато хороших журнал�ст�в,

зокрема моїх одногрупник�в, як� зараз усп�шно
продовжують свою роботу в т�й чи �нш�й сфер�.
Через те, що б�льш�сть людей у «Франко Таймс»

були моїми одногрупниками, нам доводилося
навчатися журнал�стики на кол�нцях. Тобто сам�
ходили, сам� пробували писати новини, робити
�нформац�йн� запити. 

   Наш старт в�дбувся 24 серпня, у день
незалежност�. А п�зн�ше, якраз у листопад�,
почався майдан, тому так виходило, що дехто
днював � ночував у редакц�ї. Зранку ми
швиденько б�гли на пари, п�сля чого не
збавляючи темпу поверталися в редакц�ю, брали
в зуби фотоапарат � б�гом на як�сь под�ї: то
м�тинги, то десь щось трапилось. Бувало так, що
мокнули п�д дощем, а п�сля приходили й сушили
одяг на одн�й батареї, паралельно сидячи на
п�длоз�, або на кр�сл� та набирали новинки. Але
проблема того часу полягала в тому, що хоч ми
працювали на п�днесенн� шаленим ентуз�азмом,

хлопц� створили проєкт за свої кошти. В�дпов�дно,

зарплати у нас не було, � так виходило, що ми
швидше вкладали в цей ресурс грош�, а тому
надовго мене там не вистачило. 

     Ск�льки тоб� часу, ще вдавалося тримати
св�й ентуз�азм на плаву?

      Десь у 2014 роц�, л�том, я зрозум�в що б�льше
вже не можу, � не хочу витрачати св�й час на цю
роботу. Вона не оплачувалася, тому я не м�г ще
довше цим займатися. 

П�сля р�чної перерви, на п’ятому курс�
маг�стратури, зрозум�в, що треба спробувати
повертатися в журнал�стику. Я попав в тижневик
«Галицький кореспондент», спочатку працював
водночас � на сайт, � на газету, оп�сля наш
колектив розд�лили. П�сля цього моменту я
залишився працювати на сайт�. Пропрацював там
р�к, п�знав ус� ц�кав� та не дуже сторони новинної
журнал�стики на сайт�, пройшов таку бойову
школу, за що � вдячний. Пот�м якось тогочасний
журнал�ст «Каналу-402», який уже зв�льнився,

Іллар�он Іваненко, мен� написав з пропозиц�єю
спробувати свої сили на телебаченн�. 
 

 



 й робити, якщо не дай Боже щось трапиться, ан�ж
не знати цього взагал�. За цей р�к в арм�ї м�й
св�тогляд зм�нився, р�к в арм�ї не проходить
даремно. В арм�ю можна, � потр�бно п�ти служити,

щоб мати зелене поняття, що це взагал� таке.

Одна р�зниця коли тебе моб�л�зують � дають два
тижн� на п�дготовку, ан�ж коли ти вже пройшов
курс молодого б�йця. 

     Коли повернувся з арм�ї, м�сце на «Канал�-402»

мен�, на щастя, збереглося. Пот�м у мене п�шло
знову п�в року адаптац�йного пер�оду, за який
мен� довелося «виписуватися», щоб набрати
бувалу форму. П�сля арм�ї у мене був довол�
депресивний пер�од, тому бували нав�ть моменти
коли мен� казали, що: «Ти не тянеш, якщо тоб�
тяжко, тебе н�хто не тримає, �ди!» Але мене такий
вираз, мабуть, б�льше загартував � я по сут�
швидше «виписався». Якщо ран�ше у мене кожен
сюжет викликав у редакторки багрове обличчя,

то в�дтод�, � дотепер таких проблем у мене немає.

     Ти уже працюєш чотири з половиною рок�в.

Чи не остогидла тоб� робота тележурнал�ста? 

    Були моменти коли я зв�сно вигорав, бували
моменти коли я прихожу на зйомку, врод� все
розум�ю, п�сля чого прихожу на студ�ю �
усв�домлюю, що я не можу це все скласти до купи.

Але то переходить. Робота журнал�ста має плюс,

що майже н�коли не буває одноман�тною. Зв�сно,

бувають конвеєрн� сюжети, темп у нас насправд�
такий, що ми робимо по два сюжети в день, тому
це велик� психолог�чн� та творч� навантаження.

Але поки що, я не знайшов якоїсь �ншої сфери, в
яку я б м�г перейти, мен� тут комфортно.

Враховуючи, що буквально недавно мен�
прийшлося освоювати нову для себе профес�ю
оператора, тобто зараз я в соб� сп�вставляю �
журнал�ста, � оператора, � режисера монтажу. Це
для мене зараз такий новий подих, тому що
умови змушують вдосконалювати в соб� �нш�
навички на ходу. 

   Я вже давно був у роздумах про те, щоб
спробувати себе в тележурнал�стиц�, тому �
скористався цим шансом. Пройшов сп�вбес�ду з
головною редакторкою, � в перший же день мене
зразу в�дправили на зйомки.

   

    Чи пам’ятаєш ти свої перш� напрацювання у
сфер� ТБ? 

      Так, я дос� пам’ятаю св�й перший сюжет, а
саме про телефонних шахраїв. У мене ще з час�в
роботи на «Галицькому кореспондент�» збер�гся
звукозапис розмови з шахраями, п�сля чого я
п�шов записувати коментар у «к�бербезпец�». Це
була дуже хвилююча для мене под�я, оператор
дивиться на мене � каже: «Все окей, все окей,

вйо!» – так ми записали коментар. 

    Для мене перш� м�сяц� були довол� важкими,

оск�льки було тяжко перелаштуватися. «Писати
новини на сайт� це одна справа, а писати сюжети
на телебачення – це �нше мистецтво, потр�бно
по-�ншому мислити, та конструювати текст. Ти
повинен гармон�йно подавати �нформац�ю, щоб
вона легко сприймалася � при цьому була
вичерпна. Сюжет повинен в�дпов�дати на
питання, а не задавати їх.» П�сля п�вр�чного
«виписування» на студ�ї, я зм�г вдосконалити
свою майстерн�сть. Пот�м я зак�нчив
маг�стратуру, отримав диплом, � в березн� мен�
приходить пов�стка. М�й шлях журнал�ста
об�рвався на 1 р�к.

     

      Чи вплинула арм�я на тв�й творчий шлях?

      Ще перед арм�єю жартував, що от п�ду в
арм�ю � буду робити св�й блог. Р�шення п�ти в
арм�ю прийняв ще за п�в року до призову.

Дивлячись на ситуац�ю в країн�, я вважав, що
абсолютно здоровий та св�домий українець не
може соб� думати: «Ай, ну її цю арм�ю, не буду я в
неї йти». В наших реал�ях краще вм�ти та знати,

як поводитися з� зброєю � знати, що таке арм�я

ВІДВЕРТО ПРО
ЖУРНАЛІСТИКУ

ПОМІЖ ТЕКСТОМ



Тому зараз цей момент використовую, щоб
п�двищити свою квал�ф�кац�ю.

     Чи м�г би ти порекомендувати почати
шукати роботу вже на початку навчання?

         Так, так, так, � ще раз так. Наск�льки я знаю,

на факультет� журнал�стики, студент�в часто
в�дправляють на практику на телебачення,

газету, рад�о. Раджу зразу себе там пробувати
показати. Я обожнюю наш ун�верситет, але на
жаль з нього випускають професор�в, а хот�лося б
бачити в людин� б�льше практики, ан�ж теор�ї.
Тому над�ятися, що ти провчишся п’ять рок�в, а
п�сля того зразу, десь там, знайдеш соб� роботу –

це пов�трян� замки, що швидко руйнуються. За це
треба хапатися зразу, бо ти попри навчання,

одразу отримуєш практичний досв�д. 

      Як ти розр�зняєш, де правда, а де вигадка?

  Це �нод� буває складно, але є звичайн�
журнал�стськ� стандарти, так� як: «перев�ряй
�нформац�ю на двох � б�льше р�зних сайтах» – тод�
вона буде вважатися правдивою.
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«Якщо ти прагнеш розвиватися у професії –
то потрібно завжди шукати нові можливості

для самореалізації. А дебют – це завжди
страшно і натхненно водночас»

 
 

                   ІРИНА КАЛИНЧУК



ІРИНА КАЛИНЧУК:
 

ВИПУСКОВИЙ  РЕДАКТОР  ТРК  «ВЕЖА »
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       Спочатку хот�ла б д�знатися, яка ти людина.

Розкажи якийсь ц�кавий факт про себе. 

       Важко говорити про себе. Мабуть, така, як � вс�. 

      Коли вир�шила п�ти в журнал�стику?

  У 9-му клас� вир�шила, що хочу бути
журнал�стом. І в�дразу записалася у «Школу
журнал�стики» в Івано-Франк�вську, яку на той
момент очолювала п. Наталя Димн�ч.

  Тепер тр�шки про осв�ту, розкажи про
ун�верситет, про свою спец�альн�сть.

   П�сля 11-го класу я здала ЗНО � творчий конкурс
та вступила до Льв�вського нац�онального
ун�верситету �мен� Івана Франка. Спец�альн�сть –

журнал�стика. Перш� два курси були загальн�, а на
третьому обрала кафедру «Телебачення �
рад�омовлення», оск�льки завжди бачила себе у
«жив�й» журнал�стиц�, не друкован�й. Зрештою,

захистила дипломи «бакалавра» � «спец�ал�ста»

(2016 р.). 

 

      Що б сказала тепер соб�, першокурсниц�? 

  Порадила б соб� бути б�льш упевненою у
власних силах. 

    Твої перш� кроки в журнал�стиц�. Перша
робота за спец�альн�стю. 

    Перш� кроки в профес�ї я (ще тод� дуже
невпевнено) робила у пер�од «Школи
журнал�стики». Щось серйозн�ше почалося вже
п�сля першого курсу, коли проходила практику на
Обласному рад�о. Пот�м була практика в м�сцевих
друкованих виданнях, а також у двох
телекомпан�ях в Івано-Франк�вську. Звичайно,

в�дчути журнал�стику на смак сповна я змогла
лише п�сля зак�нчення ВНЗ. Працевлаштуватися
пощастило уже через м�сяць п�сля завершення
ун�верситету. Адже як т�льки склала випускн�
�спити – в�дразу п�шла оббивати пороги м�сцевих
телекомпан�й. Так потрапила на ТРК «Вежа». П�в
року працювала кореспондентом, а пот�м
кер�вництво запропонувало мен� посаду
випускового редактора телепрограм. І до
сьогодн�…

      Розкажи про св�й дебют, чи було страшно. І
як� були емоц�ї. 
      Залежно що вважати дебютом… «Проба пера»

в газет� – це зовс�м �нше, н�ж рад�оматер�ал чи
телесюжет, скаж�мо. І вже точно не зр�вняється �з
веденням авторських програм чи роботою у
прямих еф�рах. Якщо ти прагнеш розвиватися у
профес�ї, то потр�бно завжди шукати нов�
можливост� для самореал�зац�ї. А дебют – це
завжди страшно � натхненно водночас. 

   Чи є в тебе ще як�сь плани подальшого
розвитку? Можливо якась мр�я. 

    План�в чимало. Як профес�йних, так � особистих.

В�дточувати журнал�стську майстерн�сть – ось, над
чим потр�бно працювати пост�йно. І робити це
варто все ж таки не на одному м�сц�…



В�дпочивати в�д роботи теж потр�бно, нав�ть якщо
ти її дуже любиш. 

  Розкажи про колектив. І як навчитися
правильно поводитися в колектив�. 
      Я зустр�ла дуже хороший � дружн�й колектив на
«Веж�». З ними мен� справд� пощастило. Я завжди
можу покластися на будь-кого �з них. І це дуже
важливо. Насправд� атмосфера у колектив�
неабияк впливає на результат роботи. Тим
б�льше коли це командний процес, як у нас. Не
дарма називається «зн�мальна група», а не просто
журнал�ст � оператор. Тут має бути одне бачення
на двох, щоб розум�ти одне одного з п�вслова.

   Якщо ти приходиш у новий колектив, то
приймаєш їхн� традиц�ї, звикаєш до
встановленого розпорядку дня, умов роботи,

переймаєш стиль компан�ї та тому под�бне. Якщо
ти не готова цього зробити – значить ти не на
своєму м�сц�. Це не означає, що в тоб� є як�сь
проблеми. Просто твої пр�оритети не зб�гаються �з
пр�оритетами компан�ї. І це – нормально. 

    Можеш розпов�сти про авторськ� проєкти,

як� вдалося реал�зувати ну або як� хочеш
реал�зувати? 

    «Зона комфорту» � «Гр�ш ц�на» – дв� авторськ�
програми, яким за 5 рок�в роботи на телебаченн�
вдалося дати життя (завдяки допомоз� колег). В
основ� обидвох програм – �нтерв’ю. Люблю цей
жанр, адже вважаю, що найб�льша ц�нн�сть �
неповторн�сть у самих людях. У планах –

продовжувати чинн� проєкти та створювати нов�.
Але щодо останн�х поки потримаю �нтригу.

     Чи є в тебе кумир у журнал�стиц�, за яким ти
стежиш? 

      Я загалом не з тих людей, котр� оточують себе
кумирами, якщо чесно. Є багато журнал�ст�в, за
якими пер�одично стежу, в�д яких переймаю
досв�д, у яких вчуся.

       Яке найважлив�ше вм�ння у твоїй робот�? 

      Зробити так, щоб людина, котра сидить по той
б�к екрану, в�дчула «ефект присутност�». І мала
змогу сформувати власне неупереджене
ставлення до учасник�в под�ї. Для телев�з�йника,

мабуть, це найважлив�ше. 

   Чи траплялися як�сь см�шн� або курйозн�
ситуац�ї? 

     Ой, курйоз�в чимало… І см�шних, � не дуже.

Коли стр�мголов посп�шаєш на зйомку, а пот�м
виявляється, що її перенесли на годину або
нав�ть на �нший день, а тебе не попередили про
це. Коли вперше працюєш з новим оператором �
намагаєшся на зйомц� «сп�лкуватися» з ним без
сл�в, а в�н не розум�є ще твоїх «профес�йних»

жест�в (телев�з�йники зрозум�ють). Коли
записуєш коментар поважного чиновника, а
пот�м, переглядаючи його на студ�ї, розум�єш, що
картинка ком�чна, адже на голов� у чиновника
«виросли вушка» через розташований позаду
нього л�хтар. Буває…

    Чи були як�сь випадки, коли робота водила
у небезпеку? 

   Через обставини доводиться зустр�чатися з
р�зними людьми, �нод� – з агресивно
налаштованими щодо тебе, як журнал�ста. До
того ж, журнал�ст завжди перебуває в еп�центр�
под�й – чи то революц�ї, чи пандем�я… Завжди
потр�бно пам’ятати про власну безпеку. На щастя,

робота на м�ському телебаченн� пор�вняно
спок�йна. 

     Чи було профес�йне вигорання, бажання все
покинути? 

Зв�сно. Таке буває, особливо коли розум�єш, що
твої значн� зусилля не принесли бажаного
результату (а до цього варто бути готовою). Або
коли елементарно втомлюєшся. 
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Ідеальний представник профес�ї – це для мене
зб�рний образ. І нереальний… 

    Як ти проводиш в�льний час � в�двол�каєшся
в�д роботи? 

 Здеб�льшого – з р�дними. Це для мене
найкращий ресурс для в�дновлення сил � енерг�ї.
Також люблю читати. Маю дек�лька книжок, як�
читаю паралельно: одну в дороз�, �ншу перед
сном, ще одна у мене на робот�. 

  Дек�лька порад юним журнал�стам та
студентам, як� т�льки починають св�й шлях.

     Якщо в�дчуваєте, що журнал�стика – це ваше,

не слухайте тих, хто переконує вас у
протилежному. Будьте готов� пост�йно
працювати над собою, журнал�ст не стоїть на
м�сц�: н� духовно, н� морально, н� емоц�йно, н�
�нтелектуально, н� ф�зично, зрештою. Не б�йтеся
роботи – вона робить Вас профес�йн�шими.

Приймайте виклики – вони Вас загартують. Не
л�нуйтеся думати – де б Ви не були. Ваше життя –

це необмежена к�льк�сть под�й, як� можуть стати
сюжетами ваших журнал�стських матер�ал�в.
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«Коли трапляється якийсь форс-мажор,
допускається значна помилка, то пляма
ставиться не лише на одній людині, а на

цілому виданні»

 
 

                   ІРИНА КУЙБІДА



ІРИНА КУЙБІДА
 

 
ЖУРНАЛ І С ТКА  « Г АЛИЦЬКОГО

КОРЕСПОНДЕНТУ »
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      Ви навчалися на пол�толога. Що спрямувало
Вас до журнал�стської д�яльност�?
    Я мала деяк� уявлення про журнал�стику, але
вона мене не дуже ц�кавила. На другому курс� нас
з одногрупниками направили на практику. Я
вир�шила скористатися ц�єю можлив�стю �
д�знатися глибше про цю профес�ю. Коли
прийшла в онлайн-видання, почала д�знаватися
всю специф�ку роботи: ознайомилася з їхн�м
робочим граф�ком та обов’язками, темпом роботи
та вимогами. Мен� дуже сподобалося, адже
журнал�сти пост�йно в курс� вс�х под�й, знають, що
в�дбувається тут � там. А ще – знають багато людей
� про людей. 

    Якось нас в�дправили на масштабну под�ю –

хода пам'ят�. Так� под�ї мають певну
характеристику, тому що там треба працювати
швидко, в рус� та м�ж великою к�льк�стю людей.

П�д час ходи потр�бно встигнути сфотографувати
вс� ц�кав� моменти, необх�дно знати з якої
причини орган�зована хода, за яких умов, її
учасник�в та орган�затор�в, чому вони з�бралися
та яка їхня мета. Основну �нформац�ю треба
отримати ще до початку под�ї.

      А коментар� брали?

   Звичайно. Стаття про под�ї без коментар�в – це
якийсь анонс.

   

  Чи легко люди в�дпов�дали на Ваш�
запитання � наск�льки багато людей
в�дмовлялися висловити свою думку?

     По-р�зному. Я працювала сама, без оператора й
камери. Цей фактор дуже впливає, адже деяким
людям стає некомфортно, коли вони бачать
камеру, вони її бояться. А якщо з диктофоном, то
вони б�льш розкут�. Були й коментатори, як� не
в�дпов�дали, в�дмовлялися. Інш� - погоджувалися
на коментар, але п�д час запису я розум�ла, що
написати немає про що. Шукала � записувала
коментар� до тих п�р, поки не в�дчула, що
повн�стю розкрила тему. Я мушу бути повн�стю
задоволена своєю роботою перед тим, як її
опубл�кувати. Коли я повернулася з т�єї под�ї,
редактор перечитав його та затвердив. Ще й
похвалив, сказав, що гарно написано. Я була в
захват�, що в мене вийшло з першого разу. П�сля
зак�нчення практики я з подругою прийшли до
редактора � сказали, що хот�ли би працювати.

Кожн�й запропонували посаду позаштатного
журнал�ста в �нтернет-виданн� «WestNews». І вже
за п�в року нас взяли у штат. 

  Ви потрапили до «Галицького
кореспонденту» за своєю �н�ц�ативою чи
чиєюсь порадою?

       До того, як я потрапила в «Галицький
кореспондент», я працювала майже два роки у
«WestNews». З багатьма журнал�стами нашого
м�ста я знайома та дружу з ними у Facebook. Коли
зв�льнилася, розм�стила �нформац�ю в соцмереж�,
то колеги знали, що я без роботи. Через м�сяць
мен� написала журнал�стка 



  Вс� обов’язки штатного журнал�ста.

Наповнювала стр�чку новин. Окр�м газети,

«Галицький кореспондент» має св�й сайт, де
розм�щують актуальн� новини м�ста та област�.
Також в�дв�дувала под�ї, вела з них стр�м, писала
статт�, їздила м�ж рег�онами по коментар� чи фото.

Як�сть � оперативн�сть є дуже важливим аспектом
такої роботи. Адже окр�м цього сайту, є ще
тридцять �нших. В�дпов�дно – є велика
конкуренц�я. Була задача: аби людина зайшла
саме на наш сайт та ознайомилася з новиною.

Франк�вець прочитає про под�ю там, де її швидше
видали � яка швидше попалася йому на оч� у
Facebook чи на �ншому ресурс�. І йому байдуже,

що на нашому сайт� на два коментар� б�льше, н�ж
в �нших. Суть новини в�н уже д�знався! А деяк� дал�
заголовка новину не читають, не заходять на
сайт.

    Але є так� статт�, де заголовок може бути
ц�кавим та нестиме �нтригу, але текст в ньому
не в�дпов�датиме заголовку. Як тод� читачу
зрозум�ти таку новину? 

     Це «жовтий» заголовок. Так� краще не писати,

бо це погано впливає на репутац�ю видання. Не
потр�бно аби сайт, на якому ви працюєте,

вважали поганим через вашу роботу. Якщо не
знаєте як написати, то краще перепитати зайвий
раз у колег. Як читачу зрозум�ти таку новину?

Включити здоровий глузд, критичне мислення,

закрити ту новину � б�льше н�коли не читати той
сайт. 

      У Вас була якась провокац�йна ситуац�я у
сфер� ЗМІ, яка спонукала до пан�ки?

      Звичайно, що були. Зазвичай це т� ситуац�ї,
коли треба працювати дуже швидко � без жодних
помилок. Наприклад – в�зит Президента на
Прикарпаття. Пот�к нової �нформац�ї – шалений.

Страх написати щось не те стає перешкодою.

«Галицького кореспонденту» � запросила на
сп�вбес�ду. Я погодилась, адже знала, що там
крутий р�вень журнал�стики. Була впевнена, що
зможу багато чому там навчитися. Думаю, що
в�дмовитися в�д ц�єї пропозиц�ї було б дурним
р�шенням.

    Як саме допомагали пол�тичн� знання у
сфер� журнал�стики?

    М�н�мально, якщо чесно. У мене були базов�
знання. Коли я в�дв�дувала ун�верситет, то була
сумл�нною студенткою, ходила на пари, не мала
жодного пропуску. Але коли мен� запропонували
роботу, я на третьому курс� перейшла на
�ндив�дуальний граф�к навчання. Я час в�д часу
приходила в ун�верситет, брала завдання у
викладач�в � поверталася на роботу. Очевидно,

що на навчання було мало часу, � вчилася я вже
не так добре. Але мене це абсолютно не
засмучувало. У мене просто зм�нилися
пр�оритети. Вдячна викладачам, як� йшли на
зустр�ч, п�дтримували, хоча бували р�зн� випадки.

Однак, я не скажу, що не знаю того, що знають
мої одногрупники, як� сумл�нно в�дв�дували пари.

Адже журнал�стика � пол�толог�я т�сно
перетинаються. Я працювала журнал�сткою п�д
час президентських вибор�в, пот�м п�д час
парламентських, � вс� нюанси я знала.

      Це було великим плюсом, чи не так?

   Однозначно. Я вважаю, що часом знала про
вибори б�льше, н�ж мої одногрупники, як� сид�ли
за партою. Ун�верситет дав мен� як�сь м�н�мальн�
базов� знання, але необх�дн� навички я здобула
сама п�д час роботи в журнал�стиц�. Писала статт�,
брала �нтерв’ю та коментар� у пол�тичних актор�в,

в�дв�дувала под�ї. 
 

  Як� обов’язки Ви виконували, працюючи
журнал�стом в «Галицькому кореспондент�»?
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   Пор�внюючи обов’язки в редакц�ї
«Галицький кореспондент» до коронав�русної
хвороби та п�д час пандем�ї, чи глобально це
вплинуло на роботу видання? Можливо зм�ни
не були особливо пом�тними?

          Не можна сказати, що зм�н взагал� не було.

До початку пандем�ї ми пост�йно працювали в
оф�с�. А пот�м р�зко вс� почали працювати вдома,

на вс�х заходах довелося бути присутн�ми онлайн.

Це � сес�ї обласної ради, ком�с�ї м�ської ради,

оперативка у мера � т. �н. Інформац�ї було дуже
багато, було про що писати, але вс� под�ї пов’язан�
з COVID-19, що лише нагн�тало. З новинами про
коронав�рус я засинала та прокидалася. Мен� вже
погано в�д нього було. І коли читаєш т�льки так�
новини, тод� розпочинається депрес�я, адже
немає позитивної �нформац�ї, масових под�й,

заб�гу якогось чи виставки, наприклад. Звичайно,

були хорош� новини, але їх було дуже мало.

Виходу не було, мусиш працювати,

пристосовуватися. Легше стало, коли дозволили
працювати в оф�с�. Под�й б�льше не стало, але ми
хоч бачили один одного щодня.

      Як це в�дзначилося на зароб�тн�й плат�? 

      Н�як. Обов’язк�в менше не ставало. Ба б�льше,

їх стало важче виконувати через обмежен�сть у
певних д�ях. 

      Сьогодн� Ви не працюєте в засобах масової
�нформац�ї. Чи плануєте проявляти себе у ц�й
сфер� з часом?

     На жаль, у наш�й країн� чесн� журнал�сти не
заробляють великих грошей. А писати ус�ляк�
замовн� статт� чи брати хабар� – не м�й шлях. Та й
жити в�д зарплати до зарплати я не хочу.

Звичайно, є винятки, � є журнал�сти, як� гарно
заробляють чесною працею. Вони мають к�лька
роб�т, ще й додатково пишуть статт� у
позаробочий час. Не знаю, чи це м�й шлях. 

     Але для себе я зробила висновок, що краще я
зроблю все правильно � без помилок, але
опубл�кую трошечки п�зн�ше. 

   Схарактеризуйте колективну роботу. Чи
були прив�тними Ваш� колеги та через що
виникали конфл�кти?

       Ой, св�й колектив я не забуду н�коли. Хоч я
вже б�льше � не працюю у тому виданн�, але я й
дос� сп�лкуюся з д�вчатами, з якими колись
працювала. Це був крутий колектив, злагоджена
команда! Якщо в когось не виходило поставити
новину, п�ти на под�ю чи взяти коментар, то ми
страхували та п�дтримували один одного. Та
нав�ть допомагали п�д�брати вдале слово у статт�!
Коли трапляється якийсь форс-мажор,

допускається значна помилка, то пляма
ставиться не лише на одн�й людин�, а на ц�лому
виданн�. Тому важливо допомагати один одному.

Бували й так� дн�, що ми писали статт� до ноч� й
ц�лу н�ч, тому що матер�ал потр�бно здати, для
нього визначене певне м�сце в газет�. Були важк�
випадки, коли до 04:00 пишеш статтю, а за дв�
години тоб� потр�бно прокинутися, щоб
потрапити на важливу под�ю, без якої ця стаття
буде неповноц�нною.

   Ск�льки вих�дних тод� має журнал�ст
працюючи в такому темп�?
      В будн� дн� ми працювали, як � вс�, субота та
нед�ля – вих�дн�. Але сайт не може у ц� дн� бути
пустим, тому ми мали чергування. Один
журнал�ст чергував у вих�дн� на сайт�, в�дв�дував
под�ї. Наступн� вих�дн� – �нший. Стр�м з под�ї
приймав хтось з колег, хто мав можлив�сть. Тут
знову ж таки важлива колективна робота. Так
склалося, що коли ус� люди в�дпочивають,

журнал�ст має у два рази б�льше роботи. Под�й у
м�ст� б�льше, т�, хто мають вих�дний – їх в�дв�дує, а
журнал�ст про них пише.
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    В яке м�сто Ви хот�ли б переїхати та там
працювати?

    Київ, Льв�в, я б нав�ть поїхала десь на сх�д,

можливо Харк�в. Якби мен� запропонували й була
б класна ваканс�я чи проєкт, то з рад�стю
прийняла цю пропозиц�ю.

      Людина з будь-якою вищою осв�тою змогла
б стати профес�йним журнал�стом?

     Сьогодн� є багато можливостей. Якщо людина
отримала, наприклад, профес�ю пол�толога чи
ф�лолога, це не означає, що її доля працювати
лише за фахом. Серед франк�вських журнал�ст�в є
багато ф�лолог�в, не т�льки пол�толог�в �
журнал�ст�в. Є й люди, як� отримали вищу осв�ту за
техн�чною спец�альн�стю. Якщо маєш �ншу осв�ту,

але хочеш працювати журнал�стом, то варто
знайти оголошення з ваканс�єю на якомусь
�нтернет-сайт� чи в Facebook, написати з
проханням постажуватися � навчитися. Якщо буде
така можлив�сть � потреба, вони влаштують на
роботу. А якщо н� – то матимуть соб� на уваз�, �
коли з’явиться в�льне м�сце, можливо
зателефонують. Якщо в мене не складеться �з
журнал�стикою, я хот�ла б кардинально зм�нити
сферу. У мене уже є к�лька вар�ант�в, але щоб
усп�шно там розвиватися, треба багато вчитися. А
вчитися я люблю. Сьогодн� є ст�льки �нформац�ї у
в�льному доступ�, було б бажання!

    Як� риси повинен мати студент, аби його
взяли на роботу без досв�ду?

   Наполеглив�сть та працьовит�сть – без них
н�куди. Але головне – бажання. Це така руш�йна
сила, яка буде вести в потр�бному напрямку. Не
об�йдеться й без терп�ння, бо не все
вдаватиметься з першого разу. Редактору легше
навчити журнал�ста-початк�вця, ан�ж перевчити.

Буде критика. І конструктивна, � не дуже. Щодо
першої, то потр�бно уважно прислухатися � 

     Я журнал�стику люблю, але мен� 23 роки, в
мене немає ще с�м’ї, а вона 100% буде. Як
забезпечувати с�м’ю та прид�ляти їй достатньо
часу з таким граф�ком роботи – я не знаю.

Карантин � пандем�я показали, що не маючи
подушки безпеки, жити важко. Я не могла
в�дкладати грош�, напевно не вм�ю правильно
розпоряджатися своїм бюджетом. Але й
економити я не люблю, вважаю, що треба б�льше
заробляти. Не можу сказати точно, чи буду
розвиватися й надал� у ц�й сфер�. Якби мене
запитали п�в року тому, чи я повернуся у
журнал�стику, я б сказала «точно н�». Нараз� я
заробляю тим, що працюю коп�райтером. Роблю
те, що найкраще вдається – пишу тексти. Мен�
нудно. Не вистачає якогось руху, динам�ки, тому,

можливо я дам журнал�стиц� ще один шанс у
своєму житт�. У мене є пропозиц�я щодо нової
роботи. 

       Вам пропонують чи Ви сам� знайшли для
себе оптимальний вар�ант?

       Мен� пропонують. Я цю пропозиц�ю прийму,

але я не знаю, коли почну працювати над цим
новим проєктом. Якщо все буде добре, то я знову
буду журнал�сткою. Хоча вважаю, що колишн�х
журнал�ст�в не буває. Яку б профес�ю я не
опанувала дал�, я завжди хот�тиму знати б�льше �
точно знатиму, де шукати потр�бну �нформац�ю.

       А чим не влаштовує Вас нин�шня робота?

     Тим, що вона нудна � немає розвитку. Якщо я
знову працюватиму в журнал�стиц�, це не
означає, що я покину фриланс. Це додатковий
зароб�ток, який н�коли не буває лишн�м. Для
мене дуже важливо, аби робота приносила
задоволення, я не можу щодня виконувати
одноман�тн� д�ї на одному м�сц�. Швидко вигораю,

немає натхнення до роботи. Якби була така
можлив�сть, я б поїхала працювати в �нше м�сто. 
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 день, складаю плани. Я люблю мати гарний
охайний вигляд. Це стосується � мак�яжу, � укладки,

� одягу. Але якщо я вноч� сплю дв� години, то
краще т� п�в години вид�лити на сон, а на роботу
п�ти ненафарбованою. Тут уже зм�щуються
пр�оритети. Я не почуватимуся г�рше через те, що
буду ненафарбована � без зач�ски. 

       Чи любите займатися спортом?

     Так, люблю. Спорт – це м�й в�дпочинок головою,

там працює лише т�ло. Спортом радять займатися
в перш�й частин� дня, а в мене так не виходило.

Тому в спортзал я ходила п�сля роботи.

Зак�нчувала працювати о 18:00, тренування
розпочиналося о 19-20:00 год. За дв� години я
приходила додому. Такий «марафон» у мене
тривав пост�йно. Я системна людина, люблю жити
по режиму. 

    Спортзал в�дв�дуєте тому, що стежите за
ф�гурою чи хочете бути в тонус�?
     Не можу вибрати щось одне. Я люблю вести
здоровий спос�б життя. Ф�зичний стан т�ла для
мене дуже важливий, я так витривал�ша й
енерг�йн�ша. А гарна ф�гура йде бонусом. 

      Яке Ваше хоб�?
     Їх в мене багато, хоча на все не вистачає часу.

Я люблю робити щось своїми руками. Handmade

– це моє. Вишивати хрестиком або б�сером,

робити браслети з натурального кам�ння, в’язати
як гачком, так � спицями. Також мен� подобається
малювати, попри те, що я не вм�ю взагал� це
робити. Малюю так, як в�дчуваю, як пензлик веде.

Це якесь в�дключення в�д зовн�шнього св�ту �
п�рнання у св�й внутр�шн�й. 

      Що б Ви обрали: театр чи дискотеку?

      Театр, однозначно. На дискотеках я дуже р�дко
буваю, хоча танц� теж дають гарну можлив�сть 

� зробити роботу над помилками. А на
заздр�сник�в не звертати увагу, вони просто
поговорять, а ви п�дете дал�. 

      Через як� причини критикували Вас?  

   Коли почала т�льки працювати в �нтернет-

виданн�, то була зовс�м юна, н�чого не знала.

Мала � граматичн� помилки у новинах, не була
надто оперативною, не бачила тему, яку можна
досл�дити глибше. Але згодом навчилася. У
«Галицькому кореспондент�» робота була по-

�ншому побудована, адже стиль написання статт�
у газету дуже в�др�знявся в�д новини на сайт.

Мен� вказували на мої помилки, що саме я роблю
не правильно � як їх виправити. Я писала дуже
велик� тексти. Аби статтю пом�стити на шпальту,

її треба було значно скоротити. Редакторка
скорочувала, казала, що я багато розписую те, що
й так зрозум�ло. Я н�коли не ображалася, бо
розум�ла, що людина має значно б�льше досв�ду
н�ж я, тому точно знає як краще. 

       Про що подобалося писати найб�льше?

   Мен� подобалося писати на р�зн� теми, не
дотримувалася одн�єї. Одне й те ж саме набридає.

Були й незаконн� забудови, � медицина, крим�нал,

нещасн� випадки, пол�тика, вибори, пандем�я,

осв�та, протести. Досл�джуєш багато тем, багато
знаєш про кожну – краще ор�єнтуєшся в житт�. 

    Для Вас важливо, аби зовн�шн�й вигляд був
в�дм�нним?

    Для мене важлива гармон�я. Зовн�шн�й вигляд
одна з ланок такого балансу. Я завжди
прокидалася о 6:00 � починалися мої ранков�
ритуали. Сн�данок, чашка кави, ванна, загальний
зовн�шн�й вигляд. І на кожен з цих пункт�в я
вид�ляю певний час. Я не люблю одягатися та
б�гати з чашкою чи тар�лкою в руках по квартир�.
Коли зранку спок�йно п'ю каву, налаштовуюся на 
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в�дпочити головою. Через карантин у театр� була
давно, � часто його в�дв�дувати не виходить. На
вистави допускають обмежену к�льк�сть глядач�в,

квитк�в стало значно менше. На т� вистави, як� я
хочу, квитки розкуповують дуже швидко, � я не
встигаю їх придбати. Тому трохи зм�нила вектор
своєї уваги на к�но. К�номистецтво теж дуже
захопливе. Я по-�ншому почала ставитися до
к�но, коли д�зналася про нього б�льше. Не люблю
дивитися ф�льми на фон�. Мен� подобається
заглиблюватися у суть, розум�ти побудову
стр�чки, як розробляють сценар�й, пор�внювати
р�зн� картини одного режисера. Це не менш
ц�каво. 

      Який Ваш улюблений жанр ф�льм�в?

     Улюблений – трилер. Цей жанр змушує мозок
працювати, анал�зувати, пом�чати детал�. Але �
драми дивлюся, бойовики, детективи. Комед�ї
р�дко дивлюся, бо мен� не часто вони
подобаються. Головне, щоб стр�чка була
динам�чною � не нудною. Книжки я також так�
читаю – т�, як� тримають у напруз� в�д першої та
до останньої стор�нки. У мене є улюблена сер�я
«Р�цолл� та Айлс» авторки Тесс Ґерр�тсен.

Сьогодн� українською перекладено 7 книжок. Ще
5 мають перекласти. Але й люблю
психотерапевтичн� романи Ірв�на Ялома, також
збираю сер�ю його книжок. Ще подобаються
антиутоп�ї Маргарет Етвуд. Обожнюю нашу
українську класику. Перечитую Панаса Мирного,

Багряного, Хвильового. З� сучасної л�тератури
люблю прозу Л�ни Костенко. До слова, поез�ю не
читаю взагал�, це не моє.
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«Журналістика це професія в якій можна
постійно змінювати напрямки: від написання
новин до розслідування корупційних справ.
Робота в ЗМІ дає можливість відчути себе

детективом, критиком, письменником і навіть
модним експертом»
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ПРАЦЮЄ  РЕДАКТОРОМ  В ІДД ІЛУ
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     В�таю Вас Катерино! Можете розпов�сти про
себе.

     Мене звати Катерина Малай. Народилась � до
18 рок�в жила в Івано-Франк�вську, п�сля чого
переїхала у Льв�в. Там вступила у Льв�вський
нац�ональний ун�верситет �м. Івана Франка, де �
до сьогодн� продовжую навчатися. На 4 курс�
переїхала в Київ. У столиц� почала працювати на
сайт� «OBOZREVATEL» редактором в�дд�лу
Lifestyle. 

     Для початку, розкаж�ть яка Ви по житт�? Що
любите, чим займаєтесь?  

  На основ� коментар�в друз�в � родини, вважаю,

що мене можна схарактеризувати, як стриману,

але не позбавлену життєрад�сност� людину. На
проблеми зазвичай реагую спок�йно � вир�шую їх
одразу. Люблю в�дчувати, що моя робота
приносить результат, тому займаюся пост�йним
самовдосконаленням. 

     

 Чому як профес�ю вибрали саме
журнал�стику? 

     Обрала журнал�стику для того, щоб не
в�дчувати рутину. 

 Це профес�я в як�й можна пост�йно зм�нювати
напрямки: в�д написання новин до розсл�дування
корупц�йних справ. Робота в ЗМІ дає можлив�сть
в�дчути себе детективом, критиком,

письменником � нав�ть модним експертом. 

   П�д час навчання в ун�верситет�, що
найб�льше Вам запам’яталось?  

     На жаль, моє навчання в ун�верситет�, у
звичному розум�нн�, зак�нчилося на 2 курс� з
настанням карантину. З того, що я мала змогу
почути й пережити, можу в�дм�тити практику на
Івано-Франк�вському рад�о «Зах�дний Полюс». 

       Чи важко вчитись на в�дстан� в�д дом�вки?  

     Вчитися не в р�дному м�ст� – моє найкраще
р�шення. Попри самост�йност�, як� до мене
прийшли, �снує ще таке необх�дне для кожної
людини поняття, як вих�д �з зони комфорту.

Хороший спец�ал�ст не боїться з�рватися з м�сця �
перекрутити життя на 180 градус�в, що в висновку
дає новий досв�д � поштовх йти вперед.

Залишаючись жити там, де звично, з тими, кого
знаєш, нереально суттєво просунутися по
кар‘єрн�й сходинц�. Я й зараз не планую
зупинятися в Києв�. 

  Що найб�льше Вам подобається в
журнал�стиц�? 

       Журнал�стика, як � будь-яка �нша профес�я, має
свої переваги й недол�ки. З «плюс�в» можу
в�дм�тити ц�лодобовий «пот�к» �нформац�ї, який
проходить через мене. Я завжди знаю: який кол�р
модний, де сталася авар�я, хто помер � яка завтра
буде погода. Це дає суттєву перевагу в розмов� з
будь-ким, адже той, хто волод�є актуальною
�нформац�єю – завжди буде ц�кавим
сп�врозмовником. 



       Що Вам складно давалось в журнал�стиц�? 

   На перших етапах складн�сть ц�єї роботи
полягає в тому, що в�д тебе просять зробити все
як�сно � швидко. У мене весь час зб�льшувався
обсяг роботи. Потр�бно писати по 10 матер�ал�в
вдень з вдало п�д�браними фото, перев�реною
�нформац�єю, джерелами, бекграундом �
додатковими фактами. Знаю, що не у вс�х
виданнях практикують складну структуру, але я
одразу потрапила в одне з найкращих. І це
добре, адже «поварившись» в такому темп�
всього к�лька м�сяц�в, звичн� есе в ун�верситет на
2 стор�нки пишуться за 15 хвилин. 

      Як на Вас вплинула ситуац�я з карантином? 

     Карантин забрав у мене можлив�сть слухати в
аудитор�ях про те, як повинен працювати
журнал�ст. Натом�сть в�н дав стимул шукати
роботу � практикуватися. Парадоксально, але
ситуац�я з пандем�єю мен� дала б�льше
можливостей. 

    Як починалась Ваша профес�йна д�яльн�сть
як журнал�ста? 

 П�сля переїзду до Києва я к�лька тижн�в
практикувалася в журнал� «Clutch», але робота
там у мене не склалася. Потрапивши в
«OBOZREVATEL», я побачила зовс�м �нший
р�вень ЗМІ. Попри думки ус�х, що такий натиск
важко витримати студенту, за три м�сяц� я змогла
ув�йти в п’ят�рку найкращих редактор�в за
к�льк�стю перегляд�в, з�бравши за один листопад
понад 10 м�льйон�в. Саме ц� результати дали
поштовх рухатися дал�.  
 

    Розкаж�ть про завдання, виконане Вами,

яке найб�льше запам’яталось?

    Нараз� моя робота полягає в тому, щоб збирати
�нформац�ю в р�зних джерелах � доносити її до
читач�в з оф�су. 
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СОФІЯ  МОХНАЦЬКА

Кожен матер�ал несе в соб� своєр�дну рутину, тому
не можу в�дм�тити н�чого конкретного. Були ц�кав�
статт�, де доводилося розмовляти з в�домими
особистостями, ексклюзивн� матер�али � т. �н.

       На останок чи є як�сь побажання або
поради для майбутн�х журнал�ст�в?  

        Я б рекомендувала майбутн�м журнал�стам
братися за будь-яку роботу � пост�йно ставити соб�
нов� ц�л�. Тод� профес�я не буде набридати.
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«Дуже важливо, коли відчуваєте, що це не
ваше, то не потрібно боятися змінити свою

професію, не варто себе силувати, адже
працювати на роботі, яка не приносить

задоволення це жахливо, бо без любові до
своєї роботи нічого не вийде»
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       Розкажи тр�шки про себе, де ти навчалась й
коли саме вир�шила пов’язати своє життя �з
журнал�стикою?

    Ну я взагал� планувала вступати на зовс�м �ншу
спец�альн�сть, нав�ть хот�ла бути автомехан�ком,

якась в мене така думка була п�сля школи. Але в
останн�й день подач� документ�в, якщо вже так
далеко заходити, побачила, що в м�ст� є
ун�верситет про який я ран�ше не чула, � серед
спец�альностей мен� чомусь в око впала
журнал�стика. Подала документи, п�зн�ше мен�
перетелефонували та запросили на конкурс: ми
тод� записували �нтерв’ю з в�домим м�сцевим
журнал�стом. За результатами конкурсу я набрала
щось, здається, сто дев’яносто в�с�м бал�в з
двохсот, � коли вдома вже почалася розмова про
те, що потр�бно вибирати куди йти вчитися, тато
сказав: «Ти подумай, бо тоб� працювати з ц�єю
профес�єю все життя!» Тож я ризикнула � вир�шила
все-таки оплачувати навчання � вступити на
журнал�стику. 

    Було важко, було незвично, тому що не завжди
як�сь оч�кування п�дтверджувалися тим, що ми
бачили п�д час навчання. Ми ж думали, що ти
приходиш, тоб� одразу дають м�крофон � ти стаєш

 в�домим журнал�стом. Це далеко не так! Над ус�м
потр�бно довго працювати, готуватися � вивчати
багато нюанс�в. Дуже важливо, щоб викладач�
знаходили п�дх�д до студент�в, хоча в нас були
чудов� викладач�, але бували, звичайно, � р�зн�
випадки. 

  Також п�сля другого курсу я вже почала
працювати. Взагал� я шукала соб� якусь роботу,

так н�би п�дроб�ток на л�то � вир�шила знайти
щось суто в цьому напрям�: журнал�стика,

коп�райтинг, реклама, СММ, щось таке. І так
вийшло, що я вир�шила проконсультуватись з�
своєю викладачкою про це: яка оплата прац� має
бути, як� вимоги, ну � взагал�, як це має
в�дбуватись. Я ж н�коли не працювала � вона
запропонувала мен� роботу на її сайт� «Бр�з». Тож
я пропрацювала там все л�то � п�д час роботи
їздила у В�нницю на сем�нари для журнал�ст�в. Там
познайомилась з �ншою журнал�сткою �з
Франк�вська, вона запитала мене чи не хочу я
зм�нити роботу, бо вона саме стала редактором
на одному з м�сцевих сайт�в � має ваканс�ю. 

      Варто сказати, що взагал� в перший час роботи
було дуже важко, тому що не завжди те, що
навчають в ун�верситет� зб�гається �з тим, що
потр�бно робити на робот�. Кожен сайт, кожен
канал, рад�о чи газета має свої, абсолютно �нш�
норми, для, скаж�мо, написання новин, свої
заборони, обмеження, до яких пост�йно треба
пристосовуватись. І коли ти (особливо) вперше
приходиш на под�ю, ти дуже губишся, бо чи не
головне правило в журнал�стиц� – це
оперативн�сть, � потр�бно швиденько все
фотографувати, передавати. Так, важко перший
час було, але з часом набивається рука, � взагал�
практика це чудово.



      � чи змогла б без ун�верситету все-таки чогось
навчитися. Адже це початок, це показує тоб�
напрям твоєї майбутньої роботи, ти маєш себе
спробувати. Навчання важливе, бо на будь-яку
роботу ти не п�деш без осв�ти. Чим б�льше
людина хоче заробляти, чим б�льше людина хоче
мати якийсь вищий статус в цьому житт�, – тим
б�льше їй потр�бно вчитись! Хоч би що там не
казали, дипломи в�дкривають двер� на дуже
багато р�зних � хороших роб�т насправд�.  
Наприклад: я зараз п�шла працювати в Івано-

Франк�вську м�ську раду � туди точно не потрапиш
без диплома. Тож без осв�ти на хорошу державну
роботу, з хорошою зарплатою � страхуванням
тебе не в�зьмуть, яким би ти спец�ал�стом не був. 

   Що ти вважаєш найскладн�шим у своїй
профес�ї ?
      Сп�лкування з людьми та, напевне, сприйняття
своєї роботи. Перше буває важко через те, що
люди є досить р�зн�: дехто може бути в�дкритий до
сп�лкування, дехто – н�. Тож коли тоб� потр�бно
взяти, наприклад, коментар, � ти розум�єш, що
людина не хоче �ти з тобою на контакт, що
в�дпов�д� взагал� не годяться для того, щоб
написати щось ц�каве, ти мусиш н�би витягувати
ц� слова �з людини. Насправд� це морально важко.

Другий момент – багато людей вважають, що
коли їхня думка не зб�гається �з думкою �нших
людей, наприклад, оск�льки журнал�ст не
висв�тлює свою точку зору, а просто подає
�нформац�ю, через це вони пишуть «Та ви
журнал�сти так� поган�!» Або, наприклад, коли
почалась пандем�я � вс� сайти там подавали
статистику: ск�льки людей за добу захвор�ло,

ск�льки померло. Бували в нас випадки коли нам �
в коментарях, � в приватних пов�домленнях
писали досить неприємн� реч�, нав�ть погрози. Це
важко насправд�, але пот�м ти розум�єш, що так
людина виражає своє невдоволення. Немає на 

    Пригадай, коли ти вже почала працювати
повноц�нно як журнал�ст, � взагал� як� були
враження в�д роботи?

      Повноц�нно працювати як журнал�ст, я почала
саме на �нформац�йному сайт� «Бр�з». Пам’ятаю
перший робочий день був коли мен� сказали, що
є певна под�я � я повинна п�ти сфотографувати,

написати про цю под�ю, взяти коментар� в
орган�затор�в � учасник�в. А я взагал� тод� не
розум�ла, як мен� п�дходити до людей. Був страх:

як� питання ставити, чи схочуть вони з� мною
говорити, чи добре я взагал� це все роблю.

Пам’ятаю все записувала на диктофон, � така
налякана була, вс� на мене так п�дозр�ло
дивились, напевне розум�ли, що я т�льки
починаю працювати. Взагал� досить важко було в
перший день, єдине що мен� дозволили тод� – це
сходити т�льки на одну под�ю, а п�зн�ше мене вже
почали в�дправляти на вс� под�ї, як� в�дбувались.

Я погано знала м�сто, пам’ятаю б�гала всюди,

фотографувала, щось записувала, перекидала
оперативно, це такий був захват, оск�льки вже
по-справжньому починаєш в�дчувати себе
журнал�стом. Якщо мен� не зраджує пам'ять, на
ц�й робот� я пропрацювала близько 3 м�сяц�в,

тому що мен� запропонували �ншу, це був зв�сно
дуже шалений р�ст. Я п�шла працювати на сайт
«М�сто», на той час це був один �з трьох
найрейтингов�ших сайт�в м�ста. Тод� я певне й
пом�тила розб�жн�сть м�ж р�зними сайтами, в
тому як писати новини, побачила, як кожен сайт
по-р�зному їх подає, скр�зь є свої н�би правила та
обмеження.

     На твою думку, щоб бути профес�оналом у
своїй профес�ї обов’язково зак�нчувати
ун�верситет?

    Трохи важке питання, зв�сно. Суто з� свого
досв�ду можу сказати, що не знаю чи доля
пов’язала б мене колись �з журнал�стикою, 
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      Вона тод� така красива була, в неї ще й тод�
день народження був. Ми стояли та чекали
якогось там депутата чи чиновника, а його все не
було, в�н сп�знювався. І тут я розум�ю, що щось
в�дбувається, витягую фотоапарат � починаю все
зн�мати. В цей момент на головному екран�
поблизу фонтана вмикають ролик, де хлопець ц�єї
журнал�стки сидить �з її фотограф�ями й думає про
щось. Пот�м їде до її тата просити благословення
на те, щоб просити в неї руки й серця. А вона така
стоїть, не розум�є що в�дбувається. Зак�нчується
в�део тим, що н�би починається пожежа, лунають
сирени, в�н кладе її фотограф�ю в кишеню � б�жить
в машину гасити пожежу, � тут ми бачимо, як ця
пожежна машина з сиренами їде попри нас. Люди
почали сходитись, дивитись, що робиться, аж тут
з ц�єї машини виходить з величезним букетом
кв�т�в її хлопець, стає на одне кол�но � просить в
неї руку � серце… Вона звичайно, що в�дпов�ла:

«Так!» Пам’ятаю, я це все зняла, було дуже круто.

    Твоє побажання майбутн�м журнал�стам �
людям, як� т�льки планують опановувати цю
спец�альн�сть.

      Я б побажала напевне не сприймати все дуже
близько до серця. Критика – це чудово, але її
треба вм�ти сприймати, анал�зувати та розум�ти. А
от впадати в депрес�ю через те, що в коментарях
чи в пов�домленнях щось погане написали, не
потр�бно. Варто не забувати й про те, що завжди
потр�бно вчитись чогось нового � не боятись, бо
журнал�стика – це одна з тих профес�й, яка
пост�йно вдосконалюється. 

     Також, дуже важливо коли в�дчуваєте, що це не
ваше, не потр�бно боятися зм�нити свою
профес�ю, не варто себе мордувати й силувати.

Адже працювати на робот�, яка не приносить
задоволення – це жахливо, бо без любов� до своєї
роботи н�чого не вийде, це дуже в�дчувається. 

Варто не забувати й про те, що пост�йно потр�бно 

кого позлитись � знаходить соб� жертву, але ти аж
н�як в цьому не винен, � тод� це все якось по-

�ншому сприймається. 

    Чи бували моменти коли хот�лось
залишити профес�ю, моменти коли
опускались руки?

        Н�, профес�ю залишити таких думок н�коли не
виникало. В�д коли я почала працювати, мен�
казали, що я впевнена, що я знайшла своє. Тепер
я розум�ю коли кажуть, що роботу потр�бно
любити й ходити на неї як на свято. Кому не
казала, вс� так�: «Ой, та не кажи так, це ж не
правда, такого не буває!» Н�, насправд� буває, � я
тепер розум�ю, що дуже щаслива що знайшла в
житт� себе, свою роботу � профес�ю. 

       Часто журнал�стам в�дверто погрожують
та залякують чи не в�дмовляли батьки, друз�
в�д �деї стати журнал�стом ?

     Насправд� тато жартував з цього приводу, тому
що у нас в област�, так би мовити, був випадок
коли вбили одного журнал�ста. Як розказують,

через те, що це було дуже давно, ще десь в роках
молодост� мого тата, � через це тато жартував, що
так� люди своєю смертю не помирають, але це
жартома. А так, щоб в�дмовляти, то н� такого не
було. Просто частенько казали: «Будь обережна!» 

    Розкажи про ц�кавий випадок п�д час
роботи ? 

     Здається десь перед новор�чними святами це
було, чи якось так. Знайомий в�деограф попросив
мене прийти до фонтану в центр� м�ста, н�би там
буде в�дбуватись якась под�я. Сказав, що я буду
мати круту новинку, вона буде ун�кальна, така,

що люди захочуть читати й буде велике
охоплення. Що саме це буде, мен� не пов�домили,

тож я п�д�йшла до фонтану � побачила, як стоїть
ще одна журнал�стка.
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в�дчувати ту тонку грань, яку не можна перейти
тод�, коли хтось висловлює думку. Потр�бно вм�ти
це коригувати в матер�алах, бо теж є реч�, як�
дозволено вказувати та писати, а як� н�. Так само
не допускати того, щоб десь показувати свою
думку, бо її можна написати в себе в блоз�, в себе
на стор�нц�, але ж не у матер�ал�, бо кожна
людина сама може зробити певн� висновки.
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«Мені завжди морально важко робити
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         Для початку розкаж�ть, де Ви навчались?

   Навчалась у В�дкритому м�жнародному
ун�верситет� розвитку людини «Україна» на денн�й
форм�, але з третього курсу почала працювати та
перейшла на �ндив�дуальний граф�к. Перш� три
курси це була «Видавнича справа та
редагування», а дал� – журнал�стика.

      А як потрапили в Івано-Франк�вськ?

    Я родом з Калуша. Коли вступала, то такої
спец�альност� як «журнал�стика» в Івано-

Франк�вських ун�верситетах ще не було. Тому
довелось обирати щось сум�жне – «Видавнича
справа та редагування».

      Чому саме журнал�стика? 

    Я ще з дитинства ц�кавилась журнал�стикою.

Пам’ятаю, з сестрою грались у ведучих. Також я
завжди багато писала. Маленькою – казки, пот�м,

в школ�, твори для однокласник�в. Мої знайом� та
друз� завжди кажуть: «Видно, що ти журнал�ст»,

тому що я пост�йно ставлю багато питань. 

      З чого починали свою кар’єру журнал�стки? 

  Починала я працювати в �нтернет-виданн� - це 

не моє, я люблю опрацьовувати �нформац�ю. Мен�
було некомфортно там працювати. 

       Ск�льки рок�в Ви вже у журнал�стиц�?
       Б�льше п’яти, три з них на телебаченн�. 

       Чим займаєтесь окр�м журнал�стики?

    Працюю дизайнером, але це б�льше хоб�, ан�ж
робота. Я оформлюю й верстаю журнал «Репост».

Дизайном я захопилась ще в ун�верситет�, у нас
була спец�альн�сть «Верстка». Саме там я почала
оформлювати журнали. Пот�м з подругами ми
створили ун�верситетський журнал «Intermezzo»

– я туди � писала, � оформлювала. Згодом
потрапила у журнал «Мега». Йшла туди як
журнал�ст, а оск�льки це б�знес-видання, а я не
люблю писати такого роду матер�али, тому
розпов�ла, що вм�ю верстати. Так довгий час з
ними сп�впрацювала. А пот�м п�шла працювати на
«РАІ». 

     Також малюю картини, але дуже р�дко, тому що
не вистачає часу. Ран�ше я практично щодня
малювала р�зн� портрети. Зараз пишу переважно
абстрактн� картини, це дуже розслабляє. Також
щодня я займаюсь спортом � йогою. 

       Як потрапили на «РАІ»?

       Я працювала в журнал� «Мега». Вийшло, що це
видання об’єдналось з «РАІ» у мед�ахолдинг. Так
ми познайомились з Андр�єм Івановичем
Русиняком. Пот�м я хот�ла щось зм�нити, не хот�ла
суто оформлювати журнал, а працювати за
спец�альн�стю. Я зателефонувала � виявилось, що
є ваканс�я. Прийшла на сп�вбес�ду, зовс�м без
досв�ду роботи на телебаченн� �, чесно кажучи, не
в�рила, що почую бажане «Так!», бо зовс�м не
вм�ла писати сюжети. На стажуванн� я дуже довго
над ними працювала, якщо зараз я можу 



     Я насправд� �нтроверт. Мен� було важко п�д�йти
до людини � поставити запитання. З часом це
проходить, ти починаєш пересилювати себе,

починаєш розум�ти, що люди будуть часто
в�дмовляти � це – нормально. Не потр�бно думати,

що з тобою щось не те або ти поставила
неправильне запитання, просто люди часто
бояться говорити �з журнал�стами � висловлювати
свою думку. Я не скажу, що зараз не соромлюсь.

Просто я розум�ю, що це моя робота � мен�
потр�бно це зробити. І сором’язлив�сть якось
вимикається. 

   Чи було Вам коли-небудь соромно за
написаний Вами матер�ал?

       Буває, що коли видаєш матер�ал – розум�єш,

що щось не запитала, щось потр�бно було по-

�ншому зробити, але так, щоб мен� було соромно
за сюжет, то не було.

      А як� казуси траплялись п�д час зйомок?

   Зазвичай п�дводить техн�ка. Одного разу ми
прийшли на зйомку � камера «не бачила» флешку.

Також приходили на зйомку, якої не було. Це мав
бути м�тинг, ми прочекали близько години.

Бувають моменти, коли п�д час зйомки люди
заходять «в кадр», махають руками, щось
викрикують. Але на це не потр�бно реагувати, а
просто виконувати свою роботу. 

      Що найважче у журнал�стиц�?
  Те, що ти пост�йно думаєш про новини,

упродовж дня їх читаєш. Тому що потр�бно бути в
курс� всього, що в�дбувається. Важко домовлятись
про зустр�ч�, не вс�м виходить прийти тод�, коли
тоб� потр�бно � ти маєш п�длаштовуватись п�д
�нших.

Чи хот�ли б Ви бути телеведучою? 

написати п’ять сюжет�в на день, тод� я писала
один. Мене багато навчив тод�шн�й редактор на
«РАІ» – Володимир Гарматюк, я його вважаю
своїм вчителем.

      Про що найб�льше любите писати?

      Важко сказати. Я люблю соц�альн� та культурн�
теми. Хоча зараз без проблем можу написати
матер�ал на будь-яку тематику. 

       Про що найважче було писати, на яку
тему?

    Мен� завжди морально важко робити
матер�али про в�йну на Сход� та воїн�в АТО. Тоб�
потр�бно ставити людям дуже болюч� питання.

До прикладу, нещодавно у мене було �нтерв’ю з
мамою добровольця, який загинув… І потр�бно
було її запитувати як вона д�зналась, що син
загинув �, як саме в�н загинув. Коли ти працюєш
над таким матер�алом – дуже боляче. Ти
усв�домлюєш наск�льки важко �ншим людям, �
наск�льки �ншим байдуже на це. П�сля такого
потр�бен час на в�дновлення.

    Якщо людина не любить писати, але хоче
пов’язати життя �з журнал�стикою, що тод�
робити?

   Можна бути ведучим. Тод� потр�бно
розпов�дати те, про що пишуть �нш�. Хоча, як-не-

як, писати завжди потр�бно. А щоб навчитись
цього ремесла – потр�бно багато практикуватись.

Звичайно, якщо ти це не любиш – буде
складн�ше. Я раджу завжди, коли приходить
якась �дея, ловити момент � записувати її, хоча б
тези. Зазвичай, коли сидиш � думаєш: «Що б
такого написати» – н�чого не виходить.  

   Коли починали працювати у журнал�стиц� у
Вас була сором’язлив�сть � як її можна
побороти?
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    Н�коли про це не думала. Мен� подобається
писати, бути всюди. Інод� це дуже важко, тому що
в день може бути п’ять зйомок � це все потр�бно
опрацювати. Ти приходиш додому, а в голов� ц�
вс� теми просто перем�шались. Але я люблю свою
роботу. 

      А як Ви ставитесь до рад�о?

    Колись я хот�ла працювати на рад�о, нав�ть
пробувала себе на Калуш FM. Але зрозум�ла, що
телебачення мен� б�льше подобається. Хоча
новини на «РАІ» часом дублюються на наше
рад�о. 

   Чи були думки про те, щоб залишити
роботу? 

    Мен� здається таке буває кожн� п�в року. Просто
ти вигораєш � потр�бно в�дпочивати, щоб це
пройшло. Втомлюєшся в�д к�лькост� �нформац�ї,
яка навалюється на тебе кожного дня. Хоча я не
вм�ю в�дпочивати, мен� часто р�дн� кажуть, щоб
взяла в�дпустку, не думала про роботу, але я
можу в�д ранку до вечора працювати. Тому
потр�бно робити перерви. Коли змушуєш себе
працювати, тод� пишеться важче � ти пост�йно
роздратована. 

   Чи стикались Ви �з несерйозним ставленням
до себе, як молодої журнал�стки, з боку
старших та б�льш досв�дчених колег? 

        Такого не було н�коли. Я з ус�ма журнал�стами
в Івано-Франк�вську в дружн�х в�дносинах. Часом
я можу попросити в них якусь пораду чи
п�дказку. 

 

 Чи правильно називати блогер�в
журнал�стами?

    Однозначно н�. Вони просто зн�мають в�део в
Інстаграм. Цьому потр�бно вчитись � бути в ц�й
сфер�. Коли вони приходять на под�ї, то на їхн�х  
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акредитац�йних документах пише «блогер», а не
«журнал�ст», тому що це �нше. Часто я та �нш�
журнал�сти стикаються з тим, що ми не можемо
просто зн�мати «стор�с», нам потр�бен м�крофон та
в�деокамера збоку.

  Що Ви можете порадити журнал�стам-

початк�вцям та студентам, як� навчаються на
ц�й спец�альност�?
     В першу чергу не потр�бно боятись � завжди
ставити питання. Інод� їх можуть сприйняти
несерйозно, але в�дпов�дь може бути важливою
та ц�нною для вас. Важливо уважно слухати,

пробувати себе у всьому, тому що журнал�стика
буває р�зна � потр�бно знайти саме ту галузь, яка
тебе надихатиме.
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«У мене ніколи не було перегорання через
динаміку на роботі»
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          Що тебе спонукало стати журнал�стом?

      Я готувався до ЗНО, а коли прийшов у дуже
гарний Прикарпатський ун�верситет, то там я вже
обрав журнал�стику. Був дуже широкий виб�р
профес�й. 

       Чи легким було навчання?

     Навчання не те, що було дуже легким, а воно
було справд� ц�кавим, викладач� дуже крут� й
самому хот�лося навчатися, ходити на пари. Я за
весь час пропустив може два рази за чотири роки
навчання.

    З якого курсу ти почав працювати у сфер�
журнал�стики?

     Спочатку я п�шов працювати в свою районну
Богородчанську газету, там було дуже класно,

багато чого пояснили: як треба робити, як
правильно. Теор�я – це гарно, але краще на
практиц�. П�сля цього багато пробував де
працювати, але стаб�льно почав на «3-Студ�ї»
оператором з третього курсу.

       Що важливо в операторськ�й робот�?
      Головне не боятися, нав�ть якщо ти не 

впевнений, що не ус� кадри в�зьмеш, то варто
спробувати. Не потр�бно боятися, бо зараз усе
можна зробити на монтаж�. Так, є журнал�стськ�
стандарти й вони сковують коли ти робиш свою
роботу.

   Чи були ситуац�ї, коли люди були проти
зн�мання? Та чи завдавали шкоди через це?

      Коли ти йдеш працювати з камерою, особливо
на телебачення, то майже кожного тижня 2-3

рази м�н�мум трапляються як�сь нестандартн�
ситуац�ї. Наприклад, я н�коли не знав, що людина
на милицях може б�гати… Нав�ть коли ви просто
зн�маєте кадри зупинки, бо робите сюжет про
«Галку», то на вас може напасти в�д 7-8 л�тн�х
ж�нок, бо: «Чому ви не зн�маєте садочки?». Тому не
потр�бно над�ятися, що таких ситуац�й не буде, не
завжди пол�ц�я допоможе. Потр�бно знати
правила, як в таких ситуац�ях поводитися й
робити висновки.

   Як� траплялися приємн� ситуац�ї, коли вас
дивували?

  Люди мало що розум�ють, як працює
журнал�стика. Був момент, коли ми зн�мали д�тей
з синдромом Дауна � їм була ц�кава камера, ми
розпов�дали й показували д�тям. Це найб�льше
закарбувалося в пам'ят�. А також, коли ви робите
соц�альне опитування � люди дають адекватну
в�дпов�дь й нормально ставляться до тебе, не
ховаючись чи т�каючи.

    Чи виникало у тебе бажання зм�нити роботу
або ж спец�альн�сть?

     Такого н�коли не було, х�ба якби я сид�в в оф�с�,
а так завжди щось нове, багато чого бачиш на
робот�, є й те чого я не знав ран�ше. У мене н�коли
не було перегорання через динам�ку на робот�.



       Ск�льки часу в день ти працюєш?

      Робочий день не внормований.

      

У майбутньому де б ти хот�в працювати?

     В майбутньому я б м�г працювати на студ�ї, але
й в �нш�й сфер� також себе реал�зовувати, як
дописувачем.

      Щоб ти порадив студентам, як� навчаються
на журнал�стиц�? 

   Я б порадив бути скромними п�сля випуску
ун�верситету, нав�ть якщо ви працюєте на
телебаченн�. Також, завжди навчатися та
обов’язково вчити англ�йську мову. Старайтеся
не боятися � в�дкривати щось нове. 
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      Чому вир�шила поступити на журнал�стику? 

   Мен� здається, це був компром�с. Коли я т�льки
почала задумуватися над вступом, то мала
дек�лька альтернативних галузей, як� мене
ц�кавили, але я не хот�ла обмежувати себе чимось
конкретним. А журнал�стика – це н�би симб�оз вс�х
тих сфер, м�ж якими доводилося обирати. Тут є
багато в�льного простору, бо ти можеш
кардинально зм�нити вид д�яльност�, не виходячи
з профес�ї.

      Що саме надихає на написання матер�ал�в �
чому?

    З р�зними матер�алами по-р�зному. Якщо
говорити про рерайт – то, очевидно, що грош�, бо
це надто ц�каво. А якщо йдеться про авторськ�
публ�кац�ї, то недавно я зрозум�ла, що полем�ка
для мене є найпродуктивн�шим п�дґрунтям. Мої
найкращ� �деї завжди виникають п�д час дискус�й.

Напевно, це неправильно, бо �нод� я несв�домо
провокую людей на суперечку, але так є: для того,

щоб добре писати – мен� треба з чимось або з
кимось не погоджуватися.

    Чи буває творча криза, як ти з нею борешся?

  Коли у мене була творча криза, я почала
займатися PR та SMM. Це якраз те, про що я
говорила – журнал�стика дуже гнучка профес�я. Я
н�як не боролася з творчою кризою � в принцип�
не впевнена, що її можливо якось побороти. Якщо
у мене вичерпується ресурс креативност�, то я
беруся за б�льш техн�чну роботу � даю соб� час на
в�дновлення. 

    Чи стикалася з неприємними ситуац�ями у
ц�й сфер�, якщо так, то з якими?

    Коли я вступала на журнал�стику, то думала
приблизно так: «Я вся така творча, люблю писати,

а значить, – для мене це �деальна профес�я».

Ірон�чно, що тепер це стало найб�льшою
проблемою. У журнал�стиц� потр�бно працювати
стаб�льним � рац�ональним людям, а я надто
спонтанна й залежна в�д натхнення. Мен� буває
складно писати авторськ� публ�кац�ї, якщо є
конкретний дедлайн або запропонована тема.

П�дозрюю, що саме це спричинило мою творчу
кризу. Тому зараз я стараюся ч�тко
розмежовувати журнал�стику: тобто те, чим я
заробляю, � творч�сть – тобто те, в чому я
самовиражаюся. 

    Ск�льки часу прид�ляєш написанню одному
матер�алу, з чим це пов’язано?

    Рерайт пишу десь за 5-7 хвилин, бо тут важлива
оперативн�сть. Для написання зам�тки з м�сця
под�ї потр�бно розшифровувати �нтерв’ю, тому це
займає трохи б�льше часу – приблизно 20-30

хвилин. А якщо публ�кац�я масштабна, то на зб�р �
оформлення матер�алу йде в�д 3 до 10 дн�в.

    Як� перешкоди виникають на кар’єрному
шляху?

       Інод� складно поєднувати роботу та навчання. 



  як�й вони спец�ал�зуються, ан�ж ун�версальному
журнал�сту з поверхневою об�знан�стю. Я не
стверджую, що журнал�стська осв�та непотр�бна,

просто вважаю, що її треба поглиблювати. Тому
так, я думаю, що будь-хто може стати
журнал�стом, адже якщо людина   

      Плюси та м�нуси роботи журнал�стом?

     Розум�тися на сусп�льних процесах – це, по сут�,
профес�йний обов’язок журнал�ста. Ти мусиш
знати що в�дбувається в м�ст�, країн�, св�т�. Для
мене це �деально, бо є багато тем, за якими мен�
хочеться сл�дкувати, але я надто л�нива, щоб
робити це просто для себе, без додаткової
мотивац�ї. Але це водночас � недол�к, бо писати
про ДТП, вбивства, пожеж�, й тому под�бне,

психолог�чно важко.

    «Голос-Інфо» – це т�льки початок кар’єрного
зросту чи це пост�йна робота?

   Поки що «Голос-Інфо» – це саме те, що мен�
потр�бно. Я маю змогу вчитися або ж займатися
фрилансом. Я люблю наш колектив � те, що оф�с
розташований фактично за 300 метр�в в�д дому.

Нараз� мен� тут комфортно. Але так, це тимчасова
робота. 

  Ким бачиш себе через 5 рок�в у сфер�
журнал�стики?

     Я не з тих людей, хто будує глобальн� плани,

але якщо все-таки залишуся в журнал�стиц�, то,

напевно, буду дотримуватися ц�єї ж схеми, за
якою працюю сьогодн�. Можу займатися
рерайтом, або SMM, або коп�райтером – тобто
чимось б�льш техн�чним, аби мати стаб�льний
дох�д, але паралельно буду дописувати на
фриланс�, щоб уникати, так би мовити,

вимушеної творчост�.
      

        Журнал�стом може бути будь-хто? Чому?

        Напевно половина, якщо й не б�льш�сть моїх
улюблених журнал�ст�в прийшли у профес�ю з�
сторонн�х сфер. Журнал�стська осв�та в Україн�
дає лише базовий р�вень знань, тобто випускає
прац�вник�в, як� знаються на всьому потрохи.

Лог�чно, що пол�тологу, юристу, економ�сту чи
психологу краще вдасться висв�тлити тему, на 
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   Коли Ви зрозум�ли, що журнал�стика – це
Ваше? Чому обрали саме цю профес�ю?

     Зараз на 1000% впевнена, що журнал�стика –

це моє. В �нш�й профес�ї себе не бачу, ну х�ба що
театральне може бути винятком. А от зрозум�ла,

що ця профес�я моя десь два роки тому, коли вже
повн�стю адаптувалася в робот�. Насправд�
молодому журнал�сту, щоб добре почуватися «у
своїй тар�лц�», потр�бно 1-1,5 роки. Обрала я цю
профес�ю випадково або, як тепер кажуть, «по
приколу» (посм�хається). Узагал� не планувала
бути журнал�сткою. Страшенно мр�яла стати
спортсменкою. Але коли подавала документи, то
згадала, що є ще журнал�стика. Оск�льки м�й тато
був журнал�стом, то, напевно, так зор� склалися,

що й мене потягнуло подати документи на цю
спец�альн�сть. Одного вечора дзв�нок � кажуть, що
пройшла на творчий конкурс. Поїхала, написала
дуже добре творчу роботу. І це була перша
в�дпов�дь, що саме сюди я вступила точно. В той
момент раптом перехот�лося бути спортсменкою,

а спробувати себе у журнал�стиц�. Зараз я н�
краплини не шкодую, що обрала цю профес�ю. Я
страшенно її люблю � кайфую дуже. У журнал�стиц�
ти �нколи сам стаєш � спортсменом, � медиком, �
нав�ть учителем. Тому якось так склалося.

        Чи були труднощ� п�д час роботи? Як� саме?

   Труднощ� виникають не часто, але вони
запам’ятовуються (посм�хається). Безп�дставно
в�дмовляють у коментар� до сюжету деяк�
чиновники або кер�вники р�зних структур, хоч
зараз �з цим проблем вже немає. А якось,

наприклад, перешкоджали на одному
п�дприємств� моїй робот�, як журнал�сту, � моєму
оператору. Ледь не подали до суду. Але, на щастя,

усе вир�шили мирним шляхом.

       Найкращий Ваш спогад �з роботи – це…?

    Це та ситуац�я, коли саме м�й сюжет допом�г
людям бути окремою громадою, а не опинитися в
товариств� т�єї, до якої приєднали без їхньої згоди.

Було це в с�чн� 2020, коли зйомка ком�с�ї ОДА
тривала 9 годин � я сид�ла до к�нця, бо на порядку
денному те потр�бне питання – було останн�м.

Безл�ч дискус�й, заперечень, прохань в�д селян –

усе ж допомогли їм досягти поставленої мети. Ми
записали кожне �нтерв’ю чиновник�в, як�
пооб�цяли, що вони селян в�д’єднають �
прислухаються до них. Ут�м через дек�лька дн�в
одна �з чиновниць не п�дписала той потр�бний
документ � зробила вигляд, начебто н�чого не
було й дискус�ї не виникало. Люди телефонували
до мене, щоб їм негайно скинути сюжет, бо вони
знову опинилися в пастц�. І завдяки нашому
сюжету отримали ґрунтовне п�дтвердження того,

що вони точно будуть окремим селом, а не в ОТГ.

Пот�м ще тиждень телефонували до мене,

дякували й бажали здоров’я, щастя й ус�х благ.
Тод� я зрозум�ла: як же це круто, коли ти справд�
можеш допомогти людям вир�шити
найважлив�шу для них проблему. 

       Як довго Ви працюєте журнал�сткою?

      Працюю на ТРК «3-Студ�я».



 неперев�рених факт�в та анон�мних джерел. Плюс
соц�альн� мереж� значно применшують роль
журнал�ст�в. Ось ця вся псевдоекспертн�сть �з
дек�лькома сотнями тисяч передплатник�в у
соц�альних мережах знец�нює як�сн� анал�тичн�
тексти. У сусп�льств� дос� є великий попит на
«зраду», яку їм дають Telegram-канали та вс� ц�
л�дери громадської думки у Facebook. Як�сна
анал�тика для багатьох – це складно, потр�бно
витратити час на прочитання та власний анал�з,

ув�мкнути критичне мислення. Легше в Telegram

прочитати чийсь готовий зрадний вердикт. 

      Три поради для тих, хто хоче пов'язати своє
життя �з журнал�сткою.

    Не боятися, бути креативними й щирими до
вс�х загалом та в кожн�й ситуац�ї зокрема.

Ризикувати також! У мене є робочий дев�з: «Хто не
ризикує, той немає сюжет�в!». Тод� все точно
вийде!

    Не те щоб довго, але три роки – теж немало
(посм�хається).

   Пригадайте, будь ласка, два найважлив�ших
для Вас сюжети: найулюблен�ший �
найскладн�ший.

   Найулюблен�ший сюжет якийсь один не можу
обрати, бо кожен �з них написаний � зроблений з
любов’ю. У будь-який сюжет вкладено чимало
зусиль й прац�, тому вс� вони для мене улюблен�.
А от найскладн�ший – це той, який залишив у
серц� глибокий сл�д болю. Нещодавно був сюжет
про те, що в одному �з салон�в краси Франк�вська
безоплатно надають послуги онкохворим
ж�нкам. Коли записувала �нтерв’ю �з власницею
салону, то серце переповнювала безмежна
вдячн�сть в�д того, яку велику � благородну
справу роблять ц� люди. П�зн�ше сп�лкувалася �з
кл�єнткою, яка вже р�к бореться �з раком, не
маючи на це кошт�в, бо живе сама �з двома
маленькими донечками. Чолов�к загинув в авар�ї
за п�в року до того, як вона д�зналася, що хвора
на «онко». Ж�нка проходила курс х�м�єтерап�ї й
повн�стю лиса, але має перуку, ще в неї немає
бр�в. У цей салон вона прийшла на
перманентний мак�яж, щоб донечки колись
згадували свою маму, саме в 35, красивою � з
гарними бр�вками. Найб�льше мене вразило в т�й
ж�нц� те, наск�льки вона сильна й, попри вс�
труднощ�, в�рить у свої можливост�. Я ридала п�д
час �нтерв’ю з нею й п�сля того, як вийшла з
салону, слухала, писала та начитувала сюжет.
     Ось цей випадок � був одним �з моїх сюжет�в,

найскладн�ших морально, коли душа
переповнена болем по в�нця. 

       

    Із чим Вам важко миритися в журнал�стиц�? 

    Із фейками. Особливо зараз, у час пандем�ї, їх
ого-го ск�льки стосовно коронав�русу та
вакцинац�ї. У журнал�стиц� з’являється все б�льше 
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      Як будучи студентом ти поєднуєш навчання
� роботу на ОТБ «Галичина»?

    Я довго шукав роботу � нарешт� знайшов її на
телебаченн� «Галичина». Насправд� поєднувати
роботу з навчанням не так вже � складно, тому що
б�льш�сть викладач�в Прикарпатського
ун�верситету �дуть на зустр�ч. Так, якщо б�льш
детально – це оформлено з� сторони деканату, а
також кафедри у зв'язку з допомогою переходу на
�ндив�дуальний граф�к навчання. Який � дає мен�
змогу вдало поєднувати навчання � роботу.

   Чи було важко на початку профес�йної
д�яльност�? 

    Зв�сно, що було важко, але починав я не з
«Галичини», а з Івано-Франк�вського �нтернет-
видання «Ф�ртка». Насправд� не так вже � складно
було, оск�льки сам� труднощ� переборювалися
самою ц�кав�стю до роботи. Тобто м�й перший
досв�д був дуже крутим �, чесно кажучи, п�сля
нього я нав�ть не пом�чав великої складност�.

     Як тоб� на телебаченн�: що ти в�дчуваєш п�д
час зйомки та як� в тебе емоц�ї це викликає?

Чи був страх перед камерою?

    Насправд� працювати на телебаченн� дуже
круто та ц�каво. Оск�льки це м�й перший досв�д
роботи на телебаченн�, я отримав безл�ч
�нформац�ї в�д перегляду роботи профес�йних
журнал�ст�в, як� працюють вже не перший р�к.

Чесно кажучи, для мене, як для студента, було
дуже класно бачити усю теор�ю на практиц�, бо я
така людина, яка краще засвоює весь матер�ал на
м�сц�, � саме тод� коли ти починаєш працювати –

можна побачити ус� тонкощ� ц�єї роботи. Тобто: як
пише книжка � як є насправд� – це � перевертає
погляд на цю профес�ю. Круто, ц�каво, прикольно,

– не знаю як� ще синон�ми можна п�д�брати до тих
вражень як� я отримую.

   Перша зйомка, нав�ть не можу пригадати якою
вона була, хоча ще й не минуло так багато часу,

здається була тод� коли я писав про в�дкриття
амбулатор�ї – це був виїзд з ОДА. Коли ти
починаєш працювати з пол�тиками та бачиш вс�
нюанси, то тоб� пояснюють, як правильно з ними
працювати. Оск�льки це обласне телебачення � є
певн� нюанси з тими хто ф�нансує його, тому
потр�бно все висв�тлювати правильно.

    Страх перед виступом для великої аудитор�ї в
мене вже був � до того – це � виступи з музичної
школи, виступи ф�лармон�ї, а також проведення
р�зноман�тних шк�льних та районних свят. Тобто
аж такого страху перед камерою не було.

Насправд� це все звикається: перших дек�лька
зйомок, ти починаєш в�дчувати себе тр�шки
некомфортно, бо для тебе це є не дуже звичним,

але п�зн�ше, з часом, до всього звикається �
камера для тебе стає звичайним д�лом у твоїй
робот�.
 

      Що тоб� не подобається у робот�?
    На мою думку Івано-Франк�вськ� ЗМІ не мають
достатнього ф�нансування, щоб надавати хорошу 



проста вв�члив�сть, приязн�сть, усм�шка – це
дозволяє зробити сп�лкування легшим, в�дкритим,

ефективним, звичайно не з ус�ма, проте все-таки
допомагає.

   Я звичайно ще не маю якогось особливого
п�дходу до людей, але коли потр�бно взяти
коментар у людини, яка не хоче його давати, тод�
включаються у роботу вс� в�дд�ли мозку � ти
починаєш думати, як це зробити правильно.

Насправд� тут б�льше потр�бно практики, бо на
теор�ї ти отримаєш б�льше якихось п�дказок, а все
ж таки практикуватися з людьми – краще.

      Як тебе прийняв колектив?

    З приводу того як мене прийняв колектив, то
дуже тепло. Тому що ти бачиш як вся, така велика
структура, намагається тоб� допомогти й чогось
навчити тебе, п�дказати як правильно зробити. І
це дуже приємно бачити, що люди хочуть для
тебе кращого, а не п�дкласти тоб� п�дн�жку. 

Це дуже круто, я дуже задоволений колективом!

На мою думку, то колектив � сама ц�кав�сть
профес�ї дозволяє закрити оч� на ф�нансов�
питання щодо зарплати. Якщо говорити коротко –

круто, класно � дуже приязно мене прийняли.

   Як� ти бачиш плюси та м�нуси у робот� з
командою ?

     З плюс�в у робот� з командою можна назвати
те, що оск�льки я ще початк�вець у ц�й справ�, є
люди як� вже мають досв�д роботи, то вони
можуть п�дказати, дати пораду тоб�: як правильно
зробити, допомогти з матер�алами. На д�л� це
дуже класно, адже люди намагаються тоб�
пояснити та допомогти. А загалом – це
сп�лкування, тому п�д час нього (сп�лкування) ми
обм�нюємося досв�дами та в такий спос�б
отримуємо б�льше �нформац�ї про цю сферу.Ну
щодо м�нус�в – мен� важко сказати, над цим
потр�бно добряче задуматися. Швидше за все, це 

зароб�тну плату для своїх прац�вник�в. Це зовс�м
тр�шки, але все-таки в�дбиває бажання, бо я
студент � зараз мене це не хвилює, та надал�я
планую рухатися � розвиватися для того, щоб
мати б�льшу зароб�тну плату. А у Франк�вську не
так вже й багато вар�ант�в саме з роботою у ЗМІ,
та час все покаже.

  

    Як� труднощ�в у тебе бували п�д час роботи ?

  Якщо говорити про труднощ�, то для мене це
якраз � висв�тлювати нец�кав� теми, саме ця
креативн�сть, адже потр�бно добряче
попрацювати, щоб подати цю тему так, щоб
глядачев� вона сподобалася. Звичайно, в мене це
поки що не дуже добре виходить, я працюю над
цим, вчуся правильно їх висв�тлювати, щоб п�сля
завершення ун�верситету я вже працював з
певною базою знань, як� мен� надає моя
тепер�шня робота, та теоретичною базою знань –

як� надає кафедра.

   Як тоб� вдається налагодити контакт з
людьми?  

       Щодо того як я налагоджую контакт з людьми
– це є досить нелегко � в цьому мен� допомагає
читання книг з психолог�ї, а також те, як
правильно сп�лкуватися з людьми. Чесно кажучи,

це дуже допомагає коли потр�бно домовитися за
зйомку з неперес�чним громадянином України
чи, наприклад, звичайним жителем Івано-

Франк�вщини. Це трохи складно, тому що є люди
р�зних профес�й � до кожного потр�бно знайти
п�дх�д. Хоча як показала практика, найважче – це
налагодити контакт (тобто сп�лкування) з�
звичайними жителями. Бо коли проводяться,

наприклад, бл�цопитування, то у в�дпов�дь я чую
так� в�дмазки, як: «Вибачте, я посп�шаю!» або ще:

«Не маю коли!» – в�дпов�дно вс� мовчать, але тоб�
все ж таки потр�бно це зробити. Налагодити
контакт для мене не є складно: 
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є зовс�м �нша сторона медал�: є люди як� готов�
тоб� пояснити, в дечому нав�ть допомогти, а є
люди – як� просто вказують на твої помилки, але,

вт�м ти дослухаєшся до вс�х, бо вони мають
б�льший досв�д у ЗМІ. На д�л� це трапляється
довол� р�дко, але все-таки так� ситуац�ї бувають,

особливо – непорозум�ння м�ж журнал�стами та
операторами, проте це все залежить в�д людей.

Якщо говорити про цю ситуац�ю, то таких
конфл�кт�в майже не буває, бо кожен розум�є, що
в ус�х є своя думка й точка зору. А ще: молодь
бачить дещо �накше як старш� – тому потр�бно
завжди знаходити щось сп�льне та доходити до
сп�льної точки зору.

    Чи були уже непередбачуван� випадки п�д
час зйомки?

     Ну за час моєї роботи на ОТБ «Галичина» у
мене таких випадк�в не було. Найб�льше таких
казус�в може виникнути п�д час бл�цопитування,

коли люди розпов�дають тоб� н�сен�тниц� або
просто �гнорують. Інод� так� ситуац�ї доводять до
агрес�ї в б�к оператора та журнал�ста, особливо
коли людина не хоче, щоб її зн�мали, щоб ти коло
неї знаходився, нав�ть якщо ти просто стоїш
збоку. Знаю про так� випадки в�д �нших
журнал�ст�в, але в мене поки що такого не було.
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    Як ти уявляла роботу журнал�сткою, коли
лише навчалася в ун�верситет�? Що зм�нилося,

коли почала працювати?

   Я, як � б�льш�сть студент�в, чула з р�зних джерел
про загальн� риси профес�ї журнал�ста. Але згодом
зрозум�ла, що з чуток формується неправильне
уявлення про майбутню профес�ю. У такий спос�б
важко осягнути практичну суть роботи та
здається, що все просто й легко. Однозначно
варто спробувати, а не т�льки уявляти. 

   Не думаю, що моє бачення профес�ї якось
зм�нилося, скорше сформувалося. Насправд� я
мало соб� уявляла, що таке журнал�стика, лише
чула те, що говорять �нш�.
  Коли починаєш працювати – ти заново вчишся �
починаєш «л�пити» з себе журнал�ста. Саме так
здобуваються профес�йн� навички. 

      Як� вимоги до тебе поставила редакц�я,

коли ти т�льки працевлаштовувалася?

      Я влаштовувалася на роботу на сайт онлайн-

видання «Типовий Франк�вськ», де публ�куються
актуальн� новини м�ста. Як таких вимог не було. 

Базовими знаннями я волод�ла, тож мен� дали
можлив�сть проявити себе у ц�й робот�.
   Щоб перев�рити мої вм�ння, потр�бно було
написати статтю про хул�ган�в Івано-Франк�вська,

як� шумлять поп�д в�кна жител�в у н�чний час. Таке
соб� м�н�розсл�дування: запитати статистику
виклик�в у пол�ц�ї, д�знатися як � де найчаст�ше
шумлять, взяти коментар� у людей, яких турбує
така проблема. Коли перев�рили матер�ал, мене
взяли в команду.

    Чи одразу в тебе вийшло писати матер�али
для сайту? 

    Бували р�зн� випадки: одн� статт� виходили з
першого разу, деяк� потр�бно було переробляти.

На початку було важко писати лакон�чн�
�нформац�йн� матер�али. Хот�ла в�добразити в них
одразу все, що почула � побачила.

Найтипов�ша моя помилка, як журнал�ста-

початк�вця, – це страх щось перепитати. Тому
бувало, що неправильно занотовувала пр�звище
чи посаду людей, як� давали коментар�. Інод� не
вмикався диктофон, коли треба було записати
важливу �нформац�ю. П�сля цього в�дчувала
розгублен�сть � не знала, як подати матер�ал, але
перепитати ж було страшно. Проте все приходить
з досв�дом.

   Також потр�бно звикнути до редакц�йної
пол�тики новинного сайту, адже у кожного вона
своя.

         У цьому випадку я не в�рю в талант, як такий.

Я в�рю в тисяч� годин, як� потр�бно провести за
практичною роботою, адже результат – це
к�льк�сть спроб.

  Переваги � недол�ки роботи на новинному
сайт�?



   У як�й сфер� журнал�стики хот�ла б надал�
розвиватися?

    Складно сказати. Хочу спробувати щось нове.

Наприклад, побувати в рол� кореспондента.

Ц�кавим напрямком для мене є також д�яльн�сть у
пресслужб�. Можливо, спробую себе у пресслужб�
суду, адже кр�м журнал�стики вчуся � на
юридичному. Нараз� хочу трохи в�дпочити,

набратися знань � з новими силами продовжити
практикуватися в засобах масової �нформац�ї.

   Чого варто оч�кувати студентам-

журнал�стам, пробуючи працювати за фахом?

     Студентам, як� здобувають фах журнал�ста, я б
порадила шукати ЗМІ, з якими хочеться
працювати. Тод� писати на пошту редакц�ї �
просити завдання. Головне пробуйте � не б�йтеся! 

    Ми бачимо картинку, але не бачимо того, як
вона будується � що за нею стоїть. Інод� буває
складно, робота займає багато часу. Можуть бути
розчарування, можуть не прийняти матер�ал,

�снують неприязн� люди, також теми, як� не
розум�єте: н�чого страшного в цьому немає – це
робота. Саме труднощ� гартують профес�йного
журнал�ста.

   Як вважаєш, як� риси характеру обов’язково
мають бути притаманн� журнал�сту? 

  Журнал�ст має бути см�ливим, наполегливим,

терплячим, чесним � в�дпов�дальним за кожне
вимовлене чи написане слово. Також бути
«голодним» до нових знань, адже справд�
ерудован�сть полегшує журнал�стську роботу. 

Зв�сно, все приходить з досв�дом, але на мою
думку саме ц� риси потр�бно прокачувати,

розвивати кожному журнал�стов� � основне – мати
бажання працювати у ц�й сфер�.

   Як� навички студентов�-журнал�сту
необх�дно вдосконалювати?

    Нов� знайомства, пост�йний рух, р�зноман�тн�
зустр�ч�, локац�ї, теми, у яких можна працювати,

завжди будуть перевагою у робот� журнал�ста.

Плюсом новинного сайту є можлив�сть
працювати дистанц�йно. Вагомий м�нус –

неможлив�сть заздалег�дь розпланувати св�й
в�льний час. Потр�бно шукати нов� ун�кальн�
теми. Інколи це буває складно, адже наше м�сто
не таке вже � велике, а новинних сайт�в
достатньо багато.

  Знаю, що ти навчаєшся на двох
спец�альностях водночас � ще й працюєш.

Наск�льки складно поєднувати навчання �
роботу?

   Дуже складно! Особливо, коли ти хочеш
максимально вкластися у вс� справи одночасно �
оч�куєш в�д себе як�сний результат. Вже не
кажучи про нестачу часу на себе, с�м’ю чи друз�в.

Для себе зробила висновок: що забагато – то
нездорово. Тому я вир�шила зв�льнитися
наприк�нц� жовтня � дати соб� в�дпочити.

      Який досв�д за час роботи отримала?

   Насамперед я навчилася краще розр�зняти
як�сну журнал�стику та звертати увагу на р�зн�
фейки чи джинсу.

    Також зрозум�ла, що потр�бно дотримуватися
балансу думок, писати про головне, не
зосереджуючись на др�бницях � в�докремлювати
факти в�д суджень. Стало прост�ше розбиратись у
темах, як� колись були зовс�м незрозум�л�. 
     Для своїх матер�ал�в використовую теми так�,
як� мен� подобаються та як� фахово зможу
запропонувати читачев�. Наприклад, мен� важко
писати спортивн� новини, тож я обираю
культурну або пол�тичну тематику. Коли
подобається, тод� пишеться легко, без
напруження, � як�сно. Час, вкладений у практичну
д�яльн�сть, завжди окупається досв�дом.
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   Першочергово кожен студент повинен
розум�ти, що якщо в�н д�йсно хоче стати
журнал�стом, то йому потр�бно практикуватися.

Лише так можна здобути справжн� профес�йн�
навички � розум�ння того, в чому справд�
проявляється робота журнал�ста. Ун�верситет
цього не може дати об’єктивно. Журнал�сту
потр�бно не лише навчитися писати, а й збирати
�нформац�ю, опрацьовувати її та видати хороший
матер�ал.

    Як на мене, важливу увагу потр�бно прид�лити
вдосконаленню гнучкост� розуму та самоосв�т�,
адже журнал�стам завжди потр�бно працювати з
р�зноман�тною �нформац�єю.
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